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روزنامه صبح ایران

استیضاح وزیر آموزش و پرورش از دستور کار مجلس خارج شد

حکایت ناتمام مجلس 

نباید با بدسلیقگی آب به آسیاب دشمن ریخت

انتقاد تابش از دستگیری برخی وکلا 

تحریف، ابزار کریمی قدوسی برای تخریب ظریف 

انتقاد اعضای فراکسیون امید به اقدامات برخی اهالی بهارستان: 

نمایندگان درباره سؤال و استیضاح
زمان شناس باشند 

عدم اقدام سریع اروپا در اجرای تعهدات برجامی تبعات جدی دارد 

هشدار کمال خرازی
 به اروپا 

انتقاد  مورد  که  پرورش  و  آموزش  وزیر  استیضاح 
اما همچنان  منتفی شد،  بالاخره  گرفت  قرار  بسیاری 
استیضاح وزرا در دستور کار اصلی برخی نمایندگان در 
مجلس است. تعدادی از اعضای فراکسیون امید معتقدند 
نمایندگان باید به جای طرح سؤال واستیضاح وزرا، در پی 

مسائل مهم تری باشند. 

برای  رئیس جمهوری  حضور  از  روز  یک  هنوز 
مجلس شورای  در  نمایندگان  به سؤالات  پاسخگویی 
اسلامی نگذشته بود، که بهارستانی ها طرح استیضاح سه 
وزیر دیگر را کلید زدند و اعلام کردند که وزرای صنعت، 
معدن و تجارت، کشور و آموزش و پرورش نیز در صف 

استیضاح قرار دارند...

رئیس شورای راهبردی روابط خارجی در دیدار معاون وزیر خارجه انگلیس گفت: اعمال تحریم ها و فشارها و عدم 
اقدام سریع اروپا در اجرای تعهدات خود در قالب برجام تبعات جدی در پیش خواهد داشت. به گزارش ایرنا از پایگاه 
اطلاع رسانی شورای راهبردی روابط خارجی؛ » سید کمال خرازی « دیروز در ملاقات آلیستر برت، معاون وزیر امور 

خارجه انگلیس در امور خاورمیانه و شمال آفریقا تصریح کرد: سه کشور اروپایی تاکنون نتوانسته اند ...
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رئیس سازمان صنعت ، معدن و تجارت استان قم گفت کبا توجه به اینکه هیچگونه کمبود 
کالای اساسی در بازار نداریم ولی اولویت احکام قضایی در خصوص کالاهای احتکار شده در 
استان الزام به عرضه کالا در بازار پس از قیمت گذاری تحت نظارت کمیته منتخب می باشد تا 

در اسرع وقت در اختیار مصرف کنندگان قرار گیرد.
با احتکار کنندگان کالا  به برخورد قاطع  با اشاره  محمود سیجانی در گفت و گویی 
اظهارداشت : اولویت اصلی سازمان در کنار تامین و توزیع به موقع اقلام اساسی و مورد نیاز 
مردم ، تشدید نظارت بر انبارهای رسمی و غیر رسمی ، واحد های تولیدی و مراکز توزیع با 
مشارکت بازرسان سازمان صمت ، تعزیرات حکومتی، اتحادیه ها ، اتاق اصناف و ارگانهای 

نظارتی با همکاری دستکاه های انتظامی و قضایی می باشد...

رئیس پلیس آگاهی استان از انهدام باند سارقان خودرو در قم خبر داد و گفت: متهم با 
تشکیل یک باند سرقت و فعالیت گسترده در استان هاي تهران، قم و اصفهان، خودروهای 

مسروقه را اوراق و اقدام به جعل اسناد می کرد. 
سرهنگ احمد کرمی اظهارداشت: درپي وقوع چندین فقره سرقت خودروهاي زانتیا، پژو و 
نیسان در قم، موضوع به صورت ویژه در دستور کار مأموران پلیس آگاهی استان قرار گرفت.

به گفته وی، متهم با تشکیل یک باند سرقت و فعالیت گسترده در استان هاي تهران، قم 
و اصفهان، خودروهای مسروقه را اوراق و اقدام به جعل اسناد می کرد.رئیس پلیس آگاهی 
استان قم افزود: نامبرده با همدستي برادر خود و با اخذ سفارش از مالخران برخی استان هاي 

مرزي، خودرو مورد نظر را سرقت و با جعل سند آن ها را به فروش مي رساند...

رئیس سازمان صنعت ، معدن و تجارت استان قم : 

کمبود کالای اساسی 
و ضروری نداریم 

رئیس پلیس آگاهی استان خبرداد

انهدام باند سرقت اوراق 
و جعل اسناد خودرودر قم 

یک فعال سیاسی اصولگرا تاکید کرد: آقای قالیباف که مدعای 
مانیفست نواصولگراست در رسانه ها بند به بند آن مانیفست را توضیح 
دهد و در نشستی رسانه ای آن را مطرح کند چراکه کلی گویی نتیجه ای 
اصولگرایان  امروز  درباره وضعیت  آشتیانی  واعظ  امیررضا  ندارد. 
در صحنه سیاسی کشور گفت: به اعتقاد من هم اصولگرایان و هم 
اصلاح طلبان عملکرد قابل توجهی در چند سالی که با هم به رقابت 

پرداخته بودند، نداشتند...

رهبر معظم انقلاب اسلامی قرارگاه پدافند هوایی خاتم الانبیاء 
)ص( ارتش جمهوری اسلامی ایران را بخشی بسیار حساس از 
نیروهای مسلح و در خط مقدم مقابله با دشمنان خواندند و بر افزایش 
آمادگی ها و توانمندی های پدافند هوایی و کارکنان آن تأکید کردند 
. حضرت آیت الله خامنه ای فرمانده معظم کل قوا ظهردیروز در 
دیدار فرماندهان و مسئولان قرارگاه پدافند هوایی ارتش جمهوری 

اسلامی ایران که به مناسبت روز پدافند هوایی برگزار شد...

واعظ آشتیانی فعال سیاسی اصولگرا: 

مردم دیگر سراغ
 لیست ها نمی روند

رهبر معظم انقلاب در دیدار فرماندهان قرارگاه پدافند هوایی:

احتمال وقوع 
جنگ نظامی وجود ندارد
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اجازه داشتم و در همه 
محافل آمریکایی سخنرانی کردم 

ظریف خطاب به کریمی قدوسی :

  نه رییس باند نیویورکی ها هستم و نه چنین باندی وجود دارد 
آدرس غلط به دنیا ندهیم؛ چشم انتظار محبت کسی نیستیم
گروهی که جایگاهی بین مردم ندارد را بزرگ نکنیم
در وطن پرستی مشاورین خود تردید نداریم

6

ولادت امام موسی کاظم )ع( را تبریک می گوئیم

انقلاب اسلامی قرارگاه پدافند هوایی  رهبر معظم 
خاتم الانبیاء )ص( ارتش جمهوری اسلامی ایران را بخشی 
بسیار حساس از نیروهای مسلح و در خط مقدم مقابله با 
دشمنان خواندند و بر افزایش آمادگی ها و توانمندی های 

پدافند هوایی و کارکنان آن تأکید کردند .
معظم  مقام  دفتر  رسانی  اطلاع  پایگاه  گزارش  به 
رهبری، حضرت آیت الله خامنه ای فرمانده معظم کل قوا 
ظهردیروز در دیدار فرماندهان و مسئولان قرارگاه پدافند 
هوایی ارتش جمهوری اسلامی ایران که به مناسبت روز 
پدافند هوایی برگزار شد با بیان این که از لحاظ محاسبات 
سیاسی احتمال وقوع جنگ نظامی وجود ندارد، افزودند: 
با  و  با هوشیاری  باید  نیروهای مسلح  عین حال،  در 
مدیریت کارآمد و چابک، توانایی های انسانی و تجهیزاتی 

خود را روز به روز ارتقا دهند.
ایشان تصریح کردند: نیروهای مسلح بدانند هر گامی 
که در جهت تقویت آمادگی های این نیروها برداشته شود، 

یک عبادت و حسنه در نزد پروردگار متعال است.
امیر سرتیپ علیرضا صباحی فرد فرمانده قرارگاه پدافند 
هوایی خاتم الانبیاء)ص( ارتش نیز در این دیدار گزارشی از 

اقدامات و برنامه های این قرارگاه ارائه کرد.

پیام رهبر انقلاب به مناسبت
 موفقیت ایران در بازی های آسیایی :
ملت ایران را شاد کردید و پرچم 

سرافراز ما را عزت بخشیدید
به مناسبت  آیت الله خامنه ای  همچنین  حضرت 

موفقیت ایران در بازی های آسیایی پیامی صادر فرمودند. 
رهبر معظم انقلاب به مناسبت موفقیت های کاروان 
ورزشکاران ایران در بازیهای آسیایی اندونزی پیامی صادر 

فرمودند.
متن پیام معظم له به این شرح است:

باسمه تعالی 
مدال آوران عزیز کاروان ورزشی

به همه شما تبریک می گویم و از همه شما تشکر 
می کنم. 

ملت ایران را شاد کردید و پرچم سرافراز ما را عزت 
بخشیدید.

سیدعلی خامنه ای
۱۱ شهریور 

رهبر معظم انقلاب در دیدار فرماندهان قرارگاه پدافند هوایی:

احتمال وقوع جنگ نظامی وجود ندارد
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به چشم هایمان شک کنیم! 
من تا نبینم باور نمی کنم«. این جمله را هر ایرانی 
دستکم یک بار گفته است. نشانه ای از ایمان به چشم 
و دیدن. اینکه حرف دیگران ممکن است در مورد یک 
موضوع اشتباه باشد و باید با چشم خود دید تا باور کرد. 
اما این روزها حتی وقتی با چشم خودمان می بینیم هم 

نمی توانیم باور کنیم! وقتی نرم افزار فتوشاپ همگانی شد به عکس ها تردید کردیم و 
گفتیم اگر راست می گویی فیلمش را بیاور اینا ممکنه فتوشاپ باشه! حالا به فیلم ها 
هم نمی شود اعتماد کرد. آنها گرچه واقعی هستند اما همه حقیقت را نشان نمی دهند 
و گاهی نشان دادن بخشی از حقیقت، خودش یک دروغ است! ۱- جواد ظریف وزیر 
امورخارجه جمهوری اسلامی ایران به زاگرب می رود. فیلمی از این سفر در شبکه های 
اجتماعی منتشر می شود که یکی از همراهان از سردی هوا و اینکه افراد بیشتری ممکن 
بود به استقبال  بیایند صحبت می کند. در حالی که قبل و بعد این ویدئوی چند ثانیه 
ای حذف شده است. بلافاصله برخی چنین القا کردند که هیچ مقام دولتی کرواسی به 
استقبال ظریف نرفته است. اما واقعیت آن بود که در فرودگاه زاگرب، اسکراچیچ معاون 
سیاسی منطقه ای وزارت خارجه، سفیر کرواسی در تهران، نماینده  تشریفات وزارت 
خارجه کرواسی، رییس پروتکل ریاست جمهوری این کشور، معاون شهردار زاگرب و 
چند مقام دیگر کروات به  همراه و اعضای سفارت ایران در این کشور به استقبال ظریف 
رفته بودند و ویدئو تمام حقیقت نبود. 2- فیلمی از برخورد یک جوان در گلپایگان با علی 
مطهری و پاسخ نه چندان شایسته او منتشر می شود و در انتهای آن یک روحانی تهدید 
می کند که جوان را در »گونی« خواهند بُرد! رسایی مردی که از او جز موضعگیری های 
تند چیزی به خاطر نمی آوریم مثل یک فتح الفتوح این ماجرا را دنبال می کند. غافل 
از اینکه استقبال از این برخوردهای هیجانی، شعله ور کردن آتشی است که فقط دامن 
مخالفان او را نمی گیرد و مثل اعتراضات دی ماه 96 با ولع همه را خواهد سوزاند. تردیدها 
شروع می شود، مطهری می گوید برنامه ریزی شده بود، رسایی افشاگری می کند که 
جوان حامی حسن روحانی بوده، مطهری می گوید آن روحانی اصلًا همراه او نبوده، فیلم 
تقطیع است و همین که رسایی اولین بار فاش کرده یعنی کاسه ای زیر نیم کاسه است و 
... و حقیقت تقطیع شده به مخاطب رسیده است! بیچاره حقیقت! 3- فیلمی از خواهران 
منصوریان )دختران ورزشکار اهل سمیرم( منتشر می شود که در آن می گویند الهام 
چرخنده با وعده ماشین و خانه و پول نقدی از آنها خواسته چادری شوند، چند وقتی 
هم چادر سر کرده اند اما چون وعده ها عملی نشده چادر را برداشته اند. در شبکه های 
مجازی آتش تند است. هم حمله به خانم چرخنده که با چه حقی و از کدام کیسه چنین 
بذل و بخششی کرده است و هم حمله به خواهران منصوریان که چرا روی عقیده تان پا 
گذاشتید و حالا که وعده ها عملی نشده اعتراض می کنید؟ اگر عملی می شد با ریاکاری 
کاری را می کردید که به آن باور نداشتید و ... حالا ویدئویی منتشر شده که نشان می 
دهد در هنگام چادری شدن این خواهران، خانم چرخنده از آنها می پرسد »جوگیر که 
نشده اید؟« و جایی می گوید »وقتی به من زنگ زدید..« یعنی آنها به چرخنده زنگ زده 
اند و مورد آخر اینکه این بازیگر سینما و تلویزیون در اینستاگرامش نوشته که آنها حقیقت 
را وارونه جلوه داده اند و پیگیری می کند و .... می شود در مورد این ماجرا، قصه ها نوشت. 
نقدها کرد. هم به عملکرد خانم چرخنده و هم به دختران جوان و زجرکشیده ای که 
احتمالاً مقابل وسوسه ها نتوانسته اند مقاومت کنند، می شود در مورد حمله های تند 
موافقان و مخالفان این دو تحلیل کرد، اما من به مادرم فکر می کنم که چادرش را دوست 
دارد، بی آنکه خبر داشته باشد الهام چرخنده ای روی این کره زمین است، بی آنکه برایش 
مهم باشد که در این ماجرا چه کسی مچ دیگری را می خواباند و ... این ماجرا ضربه زدن به 
آنهاست که به »حجاب« باور قلبی دارند و با این انقلاب و آن انقلاب پوست نینداخته اند. 
این روزها به چشم هایتان شک کنید. به حقیقت هایی که همیشه با اطمینان از آنها 
دفاع می کردید چون به چشم خودتان دیدید، چون فیلمش هست، چون اینطور می 

گویند... روزگار، روزگار تردید است...

تعطیلی بازار آتی سکه 
یا پاک کردن آینده

امروز اعلام شد که به دلیل نوسانات بالاى بازار نقدی 
سکه که به نظر بر خلاف وعده هاى مکرر مسولین 
همچنان با هیجان به پیش می رود و رکوردهاى جدیدی 

را ثبت می کند، بازار آتی سکه تعطیل شد.بررسی هاى ما در موسسه بامداد در طی سال 
های گذشته همواره بیانگر این نکته بود که بازار آتی سکه بیشتر از اینکه یك بازار سرمایه 
گذارى یا سفته بازى باشد، بهترین شاخص براى تشخیص نگاه سرمایه گذاران و فعالان 
اقتصادى به آینده بود و از تفاوت قیمت سکه در سررسیدهاى مختلف در ماه هاى آینده 
با قیمت نقدى، امکان شناسایی نوع نگاه سرمایه گذاران به ریسك هاى سیاسی اقتصادى 
در ماههاى آینده را فراهم می کرد.باید پذیرفت به دلیل همبستگی بسیار بالای قیمت 
سکه با قیمت دلار، بازار آتی سکه به نوعی همواره بازار آتی دلار بوده و با استفاده از ویژگی 
اهرمی این بازار و دو طرفه بودن معاملات در بازار آتی، یك بازار رسمی درباره نگاه فعالان 
اقتصادى به آینده قیمت ارز هم بود.واقعیت آن است با آنکه تعطیلی بازار آتی سکه براى 
اکثر کارشناسان این بازار از ماه هاى قبل قابل پیش بینی بود اما تعطیلی رسمی این بازار 
به نوعی پایانی رسمی بر یکی از کامل ترین بازارهاى سرمایه گذارى کشور بود و این پاك 
کردن بیش از پیش فضای آینده را غبار آلود کرده و بر ابهامات می افزاید.از نظر نگارنده 
تا زمانی که معاملات دلار به صورت اسکنانس در کشور آزاد و قانونی نگردد، به دلیل 
جایگزینی سکه براى دلار و هجوم سرمایه های خرد به این بازار با هدف خرید کالای 
جایگزین دلار، هیجانات و حباب مثبت قابل توجه این بازار ادامه خواهد داشت و تعطیلی 

بازار آتی تنها بر حجم ابهامات می افزاید.
* کارشناس اقتصادی

 سخنگوی وزارت امور خارجه: 

پیشنهادات اروپایی ها کافی نیست
 سخنگوی وزارت امور خارجه گفت: پیشنهادهای متعددی از اروپایی ها دریافت 
کردیم اما این پیشنهادها کافی نیست و ما هنوز ضمانت ها و تعهدات لازم و عملی را 

دریافت نکردیم.
بهرام قاسمی سخنگوی وزارت امور خارجه در حاشیه نشست پیام چهل سالگی 
انقلاب اسلامی در آیینه دیپلماسی رسانه ای درباره آخرین روند مذاکرات ایران با اتحادیه 
اروپا درباره برجام در جمع خبرنگاران، اظهارداشت: اروپایی ها بعد از خروج آمریکا از برجام، 
دارای اراده سیاسی جهت استمرار این توافق هستند.وی گفت: در واقع ما انتظار داریم که 
اروپا بتواند خلاء خروج آمریکا از برجام را جبران کند و طرف های عضو برجام تعهداتی 
که در این قرارداد نسبت به ایران به خصوص در حوزه اقتصادی دارند اجرایی و عملیاتی 
کنند که در این باره باید کمی صبر کرد و منتظر ماند.سخنگوی وزارت امور خارجه با 
بیان این که مذاکرات ادامه دارد و پیشنهادهای متعددی دریافت کردیم، تاکید کرد: این 

پیشنهادها کافی نیست و ما هنوز ضمانت ها و تعهدات لازم و عملی را دریافت نکردیم.
وی افزود: ما منتظر هستیم پیشنهادهای عملی دریافت کنیم که از ضمانت های لازم 
اجرایی برخوردار باشند، بعد از دریافت این پیشنهادها ایران تصمیم مقتضی را درباره 
موضوع برجام خواهد گرفت.قاسمی در پاسخ به سؤالی مبنی بر جزییات گفت و گوی 
تلفنی ظریف و لودریان و این که آیا در گفت و گوی تلفنی دیشب ظریف با وزیر امور 
خارجه فرانسه، وزیر امور خارجه کشورمان درباره اظهار نظرهای اخیر لودریان درباره ایران 
گفت و گویی داشته است یا خیر؟ افزود: به طور معمول متن مذاکرات دیپلماسی منتشر 
نمی شود و این امر مرسوم در دنیاست.وی با بیان این که فرانسه از شرکای مهم ایران 
در اروپاست و جمهوری اسلامی ایران روابط خوبی با این کشور و دیگر کشورهای عضو 
اتحادیه اروپا دارد، تأکید کرد: البته داشتن روابط خوب به معنای یکسان بودن دیدگاه های 
دو کشور درباره همه مسائل نیست، دو کشور می توانند روابط خوبی داشته باشند، ولی 

درباره برخی مسائل اختلاف دیدگاه داشته باشند.

محمود صادقی: 

فراکسیون امید و اصلاحات
 بین محذورین هستند

نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی گفت: فراکسیون امید و اصلاحات بین 
محذورین است محذور پیگیری مشکلات مردم و نگران تضعیف دولت هستیم. 

»محمود صادقی« افزود: در وضعیت خیلی سختی قرار داریم هم باید مراقب باشیم 
شیطنت نکنند و هم نمی توانیم نسبت به مطالبات مردم بی توجه باشیم. وی افزود: 
علی رغم اینکه نگران استیضاح پشت سرهم نمایندگان هستم اما عملکردها قابل 
توجیه نیست، خود من )حتی( استیضاح آقای شریعتمداری )وزیر صنعت( را امضا 
کردم. ما داریم سرمایه اجتماعی اصلاح طلبی را هزینه این دولت می کنیم چون 
رئیس جمهوری به مطالبات و دیدگاه های ما اصلا توجهی ندارد. صادقی در خصوص 
پاسخ رئیس جمهوری به سوال های نمایندگان مجلس گفت: حضور عالی ترین مقام 
اجرایی برای پاسخگویی به نمایندگان مردم حرکتی رو به جلو و نمادی از دموکراسی 
در جمهوری اسلامی است. ما تجربه حضور رئیس جمهوری قبلی و پاسخ های همراه 
با کنایه و طنز وی را داریم، ولی حسن روحانی به مجلس آمد، مقابل نمایندگان ایستاد 

و پاسخ داد این خیلی ارزشمند است.

مشایی: من باید با کت و شلوار دفاع کنم 
غضنفرآبادی: اینجا دادگاه است، نه سفارت انگلیس

دومین و آخرین جلسه محاکمه اسفندیار رحیم مشایی معاون محمود احمدی نژاد 
در دوران ریاست جمهوری به صورت علنی و با حضور نمایندگان رسانه ها در شعبه اول 

دادگاه انقلاب اسلامی به ریاست قاضی غضنفرآبادی برگزار شد.
در ابتدای این جلسه که ساعت ۱0 صبح آغاز شد، مشایی حین تلاوت قرآن شروع 
به صحبت کرد و بدون توجه به تذکرهای رئیس دادگاه برای رعایت نظم و نزاکت، از 
جای خود بلند شد.در ادامه، غضنفرآبادی از نماینده دادستان خواست که کیفرخواست 
صادره از سوی دادسرای عمومی و انقلاب تهران در خصوص اتهامات متهم را قرائت 
کند. مشایی حین قرائت کیفرخواست نیز به هیچ یک از تذکرهای رئیس دادگاه مبنی 

بر لزوم رعایت نظم دادگاه و ادب و نزاکت، توجه نمی کرد.
رئیس شعبه اول دادگاه انقلاب در پاسخ به اظهارات مشایی که پشت به قاضی 
می گفت »من کیفرخواست را نخوانده ام«، صورتجلسه مربوط به پایان جلسه قبل با 
امضای متهم را در مقابل دوربین ها گرفت که متن آن نشان می داد مشایی از مطالعه 
کیفرخواست خودداری کرده است.غضنفرآبادی همچنین به ملاقات متهم با وکلایش 
در روز چهارشنبه هفته گذشته اشاره کرد و گفت: متاسفانه بنای آقای مشایی این است 
که با هیاهو، جنجال و مظلوم نمایی، مانع از انجام محاکمه شود.مشایی در پاسخ به این 
سوال غضنفرآبادی که »چرا از وکیل استفاده نکردید؟«، مدعی شد که وکیل با یک 
فرمت آماده برای امضای قرارداد نزد من حضور پیدا کرده بود و من آن را امضا نکردم.

در میان بی نظمی های مشایی، عناوین اتهامی متهم به این شرح قرائت شد: اجتماع 
و تبانی جهت ارتکاب جرم علیه امنیت کشور، فعالیت تبلیغی علیه نظام و توهین به 
مقامات دولتی به سبب انجام وظیفه.در ادامه رسیدگی، رئیس شعبه اول دادگاه انقلاب 
خطاب به مشایی گفت: بنا بر اسناد و مدارک موجود در پرونده، شما با سرویس های 
جاسوسی بیگانه ارتباط داشته اید. توضیح بدهید که با خانم پریوش سطوتی، گابریل، 
پولینگرام، رامین لاکار و همسران تیمسار رحیمی، تیمسار جهانبانی و تیمسار پاکروان 
چه ارتباطی داشته اید؟ پاسخ دهید که چرا عوامل انگلستان را وارد کشور کردید؟ آقای 

مشایی! ما برای حفظ آبروی شما تمام تلاش خود را کردیم.
غضنفرآبادی در پاسخ به این ادعای مشایی که »من را به زور به دادگاه آورده اند«، 
تصریح کرد: اولا برای دفاع از خود لازم است در دادگاه حضور داشته باشید و ثانیا 
حضور شما الزامی است تا فردا نگویید بدون محاکمه و دفاع برایتان رای صادر شده 
است.وی افزود: البته ما همیشه برای محاکمه افراد دانه درشت همین دردسرها را 

داشته ایم و به چنین واکنش ها و جنجال هایی عادت داریم.
رئیس دادگاه در ادامه از مشایی پرسید که »آیا اتهام تبانی و اجتماع جهت ارتکاب 

جرم علیه امنیت کشور را قبول دارید؟« که متهم از پاسخ، خودداری کرد.
مشایی در پاسخ به این سوال که »چه دفاعی از خود دارید؟«، به داد و فریاد ادامه 
داد.غضنفرآبادی در ادامه گفت: خانم پریوش سطوتی )همسر مرحوم دکتر فاطمی(، 
در یک مرحله به دستور شما به مدت ۱3 ماه در هتل لاله تهران )در آن زمان( اقامت 
داشته و نزدیک به 80 میلیون تومان هزینه هتل او از بیت المال پرداخت شده است. 

در این زمینه چه توضیحی دارید؟
مشایی از پاسخ به این سوال نیز خودداری کرد.

رئیس دادگاه از مشایی پرسید: شما هر هفته دو الی سه بار به ملاقات خانم سطوتی 
می رفتید و هر روز نیز تلفنی با او در تماس بودید. چه توضیحی در این زمینه دارید؟

متهم باز هم با هیاهو به این سوال پاسخ نداد.
غضنفرآبادی گفت: یک سوئیت به دیدارهای شما و خانم سطوتی اختصاص داشته 

که شماره سوئیت هم در پرونده وجود دارد. دفاع شما چیست؟
مشایی در حالی که داد و فریاد می کرد، این سوال را نیز بی پاسخ گذاشت.

رئیس دادگاه با اشاره به یکی دیگر از مستندات پرونده و در حالی که تصاویر مشایی 
با برخی افراد را روی صفحه مانیتور دادگاه پخش می کرد، گفت: خانم سطوتی به شما 
گفته است نفر دوم دیوید کامرون نخست وزیر وقت انگلیس، فردی به نام رامین لاکار 
را معرفی کرده و گفته ما طرفدار مشایی هستیم. چه توضیحی در این زمینه دارید؟ آیا 

شما از ارتباط خانم سطوتی با آقای زیباکلام اطلاع داشتید؟
مشایی به این سوالات نیز پاسخ نداد.

قاضی غضنفرآبادی مدعی شد: خانم سطوتی یک فرد عادی نبوده بلکه بنا به اسناد 
ساواک، همان زمان هم جاسوس انگلیس بوده است. شما چه ارتباطی با او داشته اید؟ 

علاوه بر این با سرویس جاسوسی اسرائیل چه ارتباطی داشتید؟
مشایی به هیچ یک از این سوالات پاسخ نداد.

رئیس دادگاه با اشاره به ارتباط مشایی با یک جاسوس با هویت »کمال فروغی« 
که محکوم به ۱0 سال حبس شده است، دلیل این ارتباط را جویا شد که متهم به 

این سوال نیز پاسخ نداد.
غضنفرآبادی از نامه های رد و بدل شده میان مشایی و فردی به نام گابریل و 
همچنین دعوت از مشایی در استانبول برای حضور در جلسه ای مخفیانه سوال کرد که 

این سوال او نیز از سوی متهم پاسخی در پی نداشت.
رئیس دادگاه در واکنش به ایجاد بی نظمی توسط مشایی، با بیان اینکه مردم این 
بازی های پوپولیستی را به خوبی می شناسند، به متهم گفت که چنین حرکاتی در 

دادگاه، در شأن یک معاون سابق رئیس جمهوری نیست.
غضنفرآبادی در ادامه یادآور شد: آقای مشایی! شما در سال 92 از طریق جریان 
نفاق و سرویس های جاسوسی انگلیس و کانادا به دنبال ریاست جمهوری بودید و در 
این مسیر از امکانات نظام استفاده کردید. تلاش شما برای دیدار با جیسون رضائیان 
به چه دلیل بود؟ خانم پانته آ فیوزی کیست؟ شما هیچ منطقی را نمی پذیرید و با 

بهانه جویی، نه تنها به نظام و کشور بلکه به خودتان هم ظلم می کنید.
رئیس شعبه اول دادگاه انقلاب در ادامه با بیان اینکه »شما طفره می روید«، اظهار 
کرد: من در طول سال های فعالیت خود در دستگاه قضایی، بدترین متهمان را محاکمه 
کرده ام اما هیچکدام را مانند شما ندیدم که اینگونه به دادگاه، قاضی و قانون بی احترامی 

کند.
غضنفرآبادی در پاسخ به این گفته مشایی که »شما رای خود را از قبل صادر 
کرده اید«، گفت: چرا اصرار دارید محکوم شوید؟ شما از خود دفاع کنید. حتی اگر 
درخواست کنید، حاضریم به شما مهلت بدهیم که کیفرخواست را مطالعه و وکیل 
معرفی کنید اما تردید نداریم که این کار را نخواهید کرد زیرا نفع شما در به هم زدن 

دادگاه و فرار از پاسخگویی به اتهامات است.
وی تاکید کرد: دانه درشت ها نمی توانند برای خود حاشیه امن درست کنند. دستگاه 
قضایی نهایت تحمل را در مورد شما داشته اما به هیچ وجه حاضر به پاسخگویی 
نیستید. شما می گویید دادگاه را به رسمیت نمی شناسید در حالی که رسمیت دادگاه 
وابسته به نظر متهم یا دیگران نیست. اینکه می گویید دادگاه صلاحیت ندارد، صرفا 
طبق قانون می توانید به صلاحیت دادگاه اعتراض کنید اما تشخیص این موضوع 
رئیس دادگاه است.رئیس شعبه اول دادگاه انقلاب گفت: چرا از پاسخ به سوالات درباره 
ارتباط خود با عوامل مرتبط با سرویس های جاسوسی انگلیس، آمریکا و اسرائیل طفره 
می روید و از آن واهمه دارید؟ من حاضرم 20 جلسه دیگر هم این دادگاه ادامه پیدا 
کند اما بی فایده است زیرا پاسخگو نیستید.مشایی گفت: باید شرایط من را بپذیرید 
و اظهارات من پخش شود.غضنفرآبادی به او پاسخ داد: در حال حاضر اصحاب رسانه 

در دادگاه حضور دارند و اظهارات شما را منعکس می کنند تا همه مردم مطلع شوند.
مشایی گفت: من این را قبول ندارم! من باید با کت و شلوار در دادگاه دفاع کنم.

رئیس دادگاه پاسخ داد: اینجا سفارت انگلیس نیست، دادگاه است!
رئیس دادگاه از مشایی خواست آخرین دفاعیات خود را بیان کند اما متهم از این 
امر نیز خودداری کرد.غضنفرآبادی مجددا به مشایی گفت: پولینگرام، رئیس شورای 

امنیتی انگلیس و آمریکاست. شما چه ارتباطی با او داشته اید؟
غضنفرآبادی بار دیگر با نام بردن از پریوش سطوتی، گابریل و لیلا زند از متهم 
خواست که در مورد ارتباط خود با آنها توضیح دهد که مشایی از این کار خودداری 
کرد.غضنفرآبادی همچنین با اشاره به یک متهم به جاسوسی که در دوره احمدی نژاد 
رئیس دفتر طرح های ویژه ریاست جمهوری بوده است، گفت: این فرد در بازجویی های 
خود اعتراف کرده که سرویس های جاسوسی کانادا اعلام کرده اند نظرشان بر حمایت از 
آقای مشایی است تا رئیس جمهوری ایران شود.وی بار دیگر با توجه به ایجاد بی نظمی 
از سوی مشایی و عدم پاسخگویی به سوالات از او خواست که آخرین دفاعیات خود 
را بیان کند.مشایی باز هم حاضر به پاسخگویی نشد و نهایتا غضنفرآبادی اعلام کرد: 
با توجه به عدم استمهال متهم از دادگاه، نیازی به ادامه رسیدگی نمی بینم و بر این 
اساس ختم رسیدگی را اعلام می کنم. رای نیز در مهلت مقرر قانونی صادر خواهد شد.

گفتنی است .علی اکبر جوانفکر نیز دیگر متهم این دادگاه بود که نه خود در جلسه 
حضور داشت و نه وکیلی معرفی کرده بود.

تاکید  اصولگرا  سیاسی  فعال  یک 
کرد: آقای قالیباف که مدعای مانیفست 
نواصولگراست در رسانه ها بند به بند آن 
مانیفست را توضیح دهد و در نشستی 
رسانه ای آن را مطرح کند چراکه کلی گویی 

نتیجه ای ندارد. 
امیررضا واعظ آشتیانی درباره وضعیت 
امروز اصولگرایان در صحنه سیاسی کشور 
گفت: به اعتقاد من هم اصولگرایان و هم 
اصلاح طلبان عملکرد قابل توجهی در چند 
سالی که با هم به رقابت پرداخته بودند، 
نداشتند. زمانی ما در عرصه سیاسی و 
احزاب می توانیم قوی وارد شویم که مدیران 

کارآمد در اجرا داشته باشیم.
با  بخواهند  اینکه  کرد:  تاکید  وی 
و  رسانه ها  در  سیاسی  کشمکش های 
فضای مجازی به نقطه نظر خاصی برسند 
باشند،  نداشته  کارگزار  عین حال  در  و 
متوجه  امروز  مردم  بود.  خواهد  بی اثر 
شدند در انتخاب مدیران آنچه به عنوان 
شایسته سالاری مطرح بوده اتفاق نمی افتد.

این فعال سیاسی اصولگرا با بیان اینکه 
کسانی که مسئولیت می گیرند به شایسته 
سالاری توجهی ندارند، گفت: آنها بیشتر به 
دنبال باندها و گروه های خود هستند که 
این نگاه باعث می شود در اذهان عمومی 
فکر کنند در کشور قحط الرجال وجود دارد 

در صورتی که در واقعیت اینطور نیست.
این عضو جبهه یاران انقلاب خاطرنشان 
کرد: امروز شاهد هستیم که مردم آن نگاه 
گذشته را به اصلاح طلبان و اصولگرایان 
ندارند و دلیل آن این است که مدیران 
اجرایی و تولید فکر از این دو گروه بروز 
نمی کند. همواره شاهد آن هستیم که 
به  و  می شود  گفته  تکراری  حرف های 
دست  از  را  خود  پشتوانه  دلیل  همین 
داده اند و مردم یاد ندارند که این دو گروه 
عمده سیاسی بتوانند کاری انجام دهند و 
به همین دلیل ممکن است مردم به سوی 

افراد دیگری سوق پیدا کنند.
وی با اشاره به انتخابات مجلس در سال 
آینده عنوان کرد: در این دوره از انتخابات 
مردم سراغ لیست نخواهند رفت. در گذشته 

مردم به صورت لیستی رای می دادند که 
عوارضی برای کشور و سرنوشت مردم در 
پی داشت. گروه های سیاسی هم اکنون باید 

به سمت تولید فکر و محتوا بروند.
واعظ آشتیانی در پاسخ به این سوال 
در  اصولگرا  سیاسی  »گروه های  که 
چه  آینده  سال  برای  مجلس  انتخابات 
رویکردی را اتخاذ خواهند کرد؟«، گفت: 
تلاششان بر این است که متحد شوند، اما 
بعید می دانم که به این مهم دست پیدا 
کنند. همانطور که اصلاح طلبان هم به 
آن نرسیدند. تجربه نشان داده که تعدد 
لیست ایجاد خواهد شد.وی افزود: افرادی 
که تفکرشان مربوط به دهه های گذشته 
می گیرند.  قرار  لیست  در  قطعا  است، 
کسانی که کارآمدی سیاسی خود را از 
دست داده اند اگر بنا باشد با این فرمول ها 
ادامه دهند، موفق نخواهند شد بلکه باید 
به دنبال نیروهای خلاق و جدید باشند و 
یک عده که نامشان بر سر زبان ها قرار دارد 
اگر بخواهند وارد عرصه انتخابات شوند راه 

به جایی نخواهند برد.
* باید به فکر و اندیشه دیگران در 

چهارچوب نظام احترام گذاشت 
این فعال سیاسی اصولگرا در واکنش 
به معرفی مانیفست نواصولگرایی از سوی 
محمدباقر قالیباف گفت: بیان این مانیفست 
اشکالی ندارد. باید به فکر و اندیشه دیگران 
در چهارچوب نظام اسلامی ایران احترام 
گذاشت و تحمل شنیدن کلام دیگران 

را داشت.وی ادامه داد: اینکه ما دو برگه 
است،  مانیفست  این  بگوییم  و  بنویسم 
درست نیست. مانیفست هر بند به بندش 
باید تفسیر داشته باشد. اینکه ما بخواهیم به 
اصولگرایی یک »نو« اضافه کنیم و محتوای 
عملیاتی آن را تعریف نکنیم و از هدف 
صحبت به میان نیاوریم، امکان پذیر نخواهد 
بود. نباید با کلمات بازی کنیم بلکه مهم نوع 

نگاه است. تفکر باید نوآور و عملیاتی باشد.
این عضو جبهه یاران انقلاب تاکید 
کرد: آقای قالیباف که مدعای مانیفست 
که  است  خوب  چقدر  نواصولگراست، 
در رسانه ها بند به بند آن مانیفست را 
توضیح دهد و در نشستی رسانه ای آن 
را مطرح کند؛ چراکه کلی گویی نتیجه ای 

ندارد.
و  اصلاح طلبان  اینکه  بیان  با  وی 
به  نسبت  خاصی  تعریف  اصولگرایان 
گفت:  دارند،  انقلاب  و  نظام  ارزش های 
در  که  کند  بیان  باید  هم  نواصولگرایی 
اینکه  و  است  موضوعی  از چه  حمایت 
موج سوم یا چهارمی، ایجاد شود اشکالی 
ندارد، اگر بتواند فضای جامعه را رصد کند، 
می تواند موثر واقع شود. زمان آقای روحانی 
هم موج جدیدی درست شد و او چیزی 
را به عنوان اعتدال مطرح کرد، در حالی 
که اعتدال تئوری نداشت و چون تعریف 
ندارد، ما شاهد عنصرهای بی خاصیت که 
با هر جریان بادی خود را تنظیم می کنند، 
هستیم. موج جدید باید پشتوانه فکری 

داشته باشد و افراد فکور و تئوریسین ها 
پشت آن باشند.

* همه اصولگرایان پشت رئیسی 
نخواهند بود 

واعظی آشتیانی در پاسخ به این سوال 
که »ابراهیم رئیسی در انتخابات سال آینده 
چه نقشی را می تواند در بین اصولگرایان 
ایفا کند؟« گفت: من فکر می کنم همه 
بود  نخواهند  رئیسی  پشت  اصولگرایان 
همه  باشد،  محور  او  اینکه  بر  فرض  و 
کرد.  نخواهند  او حمایت  از  اصولگرایان 
سالیان گذشته هم اصولگرایان نتوانستند 
دور هم جمع شوند و با توجه به نوع نگاه 
خود نسبت به یکدیگر زاویه داشتند و 

لیست های متفاوتی را ارائه دادند.
وی با بیان اینکه اصولگرایی خانواده 
بزرگی است، گفت: اصولگرایان اگر بتوانند 
این خانواده بزرگ را در کنار هم جمع کنند، 
می توانند برخی از کرسی های مجلس را از 
آن خود کنند. با این همه تصور من این 
است که مردم اقبالشان نسبت به انتخاب 
افراد در انتخابات بعدی مقداری دخیل تر 

خواهد بود.
این فعال سیاسی اصولگرا در بخش 
دیگری از صحبت های خود تصریح کرد: 
رابطه  احمدی نژاد  با  اصولگراها  عمدتا 
تنگاتنگی ندارند و شاید تنها تعدادی از افراد 
باشند که با آقای احمدی نژاد در ارتباط 
باشند. فکر نمی کنم احمدی نژاد تیمی را 
داشته باشد که بخواهد در انتخابات مجلس 
برای سال آینده ورود کند، هرچند که هر 
چیزی قابل پیش بینی نیست اما به نظر 
می رسد که او بخواهد از تعدادی از افراد 

پس از تایید صلاحیتشان حمایت کند.
این عضو جبهه یاران انقلاب در پاسخ به 
سوالی مبنی بر رویکرد این جبهه نسبت به 
انتخابات و دیگر جریان های سیاسی اصولگرا 
تاکید کرد: جبهه یاران هم با نگاه خاصی 
و مسائل  ادامه می دهد  را  فعالیت خود 
استانی و انتخاباتی خود را پیگیری می کند و 
احتمال اینکه در ائتلاف اصولگرایان حضور 
داشته باشد وجود دارد اما به نظر من با 

جمنا ائتلافی نخواهد داشت.

نایب رییس فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی با اشاره به دستگیری برخی وکلا 
گفت: هرآنچه در این شرایط بهانه به دست دشمن بدهد نوعی بدسلیقگی و آب به آسیاب 

دشمن ریختن است. 
محمدرضا تابش اظهار کرد: در ارتباط با وکلای دستگیر شده طبیعتا خنثی کردن 
توطئه دشمن و در راس همه آن ها آمریکا، تمامش موکول به حل مشکلات اقتصادی 
نیست و هر چیزی که بهانه به دست بدخواهان انقلاب بدهد و دایره تحریم را به بهانه های 
مختلف بر ملت شریف ایران تنگ کند، به نوعی بدسلیقگی و آب ریختن به آسیاب 

دشمن است.
تابش یادآور شد: چون فرض بر این است که وکلا حقوقدان هستند و نقض قانون 
نمی شود باید برخورد با آن ها به نوعی باشد که افکار عمومی قانع شوند و بهانه به دست 
مجامع بین المللی ندهد. خصوصا برخی وکلای دادگستری دستگیر شده که جرم شان 

از نوع جرایم سیاسی است، باید بر اساس قانون مجرمان سیاسی با آن ها برخورد شود.
تابش ادامه داد: گرچه ما نسبت به برخی سیاست ها، تصمیم گیری ها، موضع گیری ها 
و بعضا عدم اتخاذ مواضع شفاف در اعتراض به نقض حقوق اساسی مردم خصوصا فعالان 
سیاسی و اصلاح طلبان در دوران 8 ساله دولت آقای احمدی نژاد معترضیم، اما این دلیل 

نمی شود که چشم را بر پاره ای ابهامات ببندیم و نسبت به احتمال نقض قوانین که حقوق 
اساسی انسان ها را خدشه دار می کند حرفی نزنیم. توصیه ما در برخورد با دولتمردان سابق 
این است که باید در کلیه مراحل رسیدگی به اتهامات، رعایت اصول دادرسی عادلانه که 
هم در قانون آیین دادرسی کیفری و هم اسناد بین المللی مورد تاکید قرار گرفته و عدم 
اجرای آن ها منجر به تضییع حق متهم و همچنین بهانه دادن به جوامع بین المللی شود، 

مد نظر قرار گیرد.
وی یادآور شد: بنا به شرع مقدس، دادرسی کیفری در اسلام تضمین هایی دارد که از 
جمله آن ها رعایت حقوق متهم است به نحوی که از ائمه به کرات نقل شده اگر در عفو 
مجرم اشتباه کنید نزد خدا پسندیده تر است تا مجازات یک بی گناه. بنابراین باید بر اساس 

موازین شرعی و قانونی حق دفاع متهم مراعات شود.
تابش در پایان گفت: امیدواریم در این موارد هم تفهیم اتهام به طور دقیق انجام شود، 
هم کیفرخواست در اختیار متهم و وکلای وی قرار گیرد و حق آزادانه انتخاب وکیل هم 
برای متهم فراهم شود و آخرین دفاع در محیطی امن و مناسب گرفته شود و نهایتا دادگاه 
علنی برگزار شود )مگر در موارد استثنا(. اگر این موارد مراعات شده باید اطلاع رسانی لازم 

به افکار عمومی انجام شود و اگر نقصی هست، برطرف شود.

واعظ آشتیانی فعال سیاسی اصولگرا: 

مردم دیگر سراغ لیست ها نمی روند

نباید با بدسلیقگی آب به آسیاب دشمن ریخت

انتقاد تابش از دستگیری برخی وکلا 

اخبــار سرمقاله

یادداشت

اخبــار

انتقاد  مورد  که  پرورش  و  آموزش  وزیر  استیضاح 
بسیاری قرار گرفت بالاخره منتفی شد، اما همچنان 
استیضاح وزرا در دستور کار اصلی برخی نمایندگان در 
مجلس است. تعدادی از اعضای فراکسیون امید معتقدند 
نمایندگان باید به جای طرح سؤال واستیضاح وزرا، در پی 

مسائل مهم تری باشند. 
برای  رئیس جمهوری  حضور  از  روز  یک  هنوز 
پاسخگویی به سؤالات نمایندگان در مجلس شورای 
اسلامی نگذشته بود، که بهارستانی ها طرح استیضاح سه 
وزیر دیگر را کلید زدند و اعلام کردند که وزرای صنعت، 
معدن و تجارت، کشور و آموزش و پرورش نیز در صف 

استیضاح قرار دارند. 
این در حالی است که رهبر انقلاب اسلامی به تازگی 
در دیدار اعضای هیأت دولت اشاره کرده اند در این یک  
انرژی،  اقتصادی،  زمینه رشد  در  کارهای خوبی  سال 
افزایش صادرات غیرنفتی و کاهش واردات انجام شده 
است که باید روند افزایش صادرات و کاهش واردات با 
شتاب بیشتر ادامه یابد و در ضمن این گونه خدمات بابیان 
هنرمندانه به مردم گفته شود. ایشان همچنین افزودند که 
تصویر دولت در چشم مردم باید تصویری توانا، کارآمد و 
تلاشگر باشد، زیرا نفس تلاشگری برای مردم جذاب و 

امیدوارکننده است. ایشان همچنین تأکید کردند که برای 
حل مشکلات اقتصادی کشور، جلسه روسای قوا برگزار 
می شود تا از طریق گفت وگو و رایزنی، نقاط اشتراک 

افزایش داده شود.
در این رابطه، محمد قمی، نماینده مجلس شورای 
اسلامی و عضو فراکسیون امید در گفت وگو با خبرنگار 
ایرناپلاس ضمن اشاره به اینکه هر تشکیلاتی، در وهله 
اول باید از حقوق مردم دفاع کند، تصریح می کند: در این 
شرایط، دشمن به ما حمله می کند و خیلی از مشکلات را 
به وجود می آورد. کارشکنی در برنامه های دولت نیز یکی از 
خواسته های دشمنان است.او همچنین ادامه می دهد که 
مجلس درباره دو وزیر اقدام کرد و وزرای اقتصاد و دارایی 
و تعاون، کار و رفاه اجتماعی برکنار شدند. اما نتیجه چه 
 شد؟ وضعیت بهتر نشد، حتی سکه، ارز و طلا گران تر شد. 
نمایندگان مجلس باید بدانند که درباره استیضاح و سؤال 
زمان شناس باشند، هوای مردم را داشته باشند تا اقتدار 

جمهوری اسلامی حفظ شود.
* نمایندگان به دنبال مسائل اصلی باشند

قاسم میرزایی نیکو، نماینده مردم دماوند و فیروزکوه 
و عضو فراکسیون امید مجلس نیز در گفت وگو با خبرنگار 
ایرناپلاس با اشاره به اینکه کسانی که نقش ارتباطی بین 

دولت و مجلس داشته اند، نتوانسته اند بسیاری از اهداف 
را محقق کنند، می گوید: ارتباطات بین مجلس و دولت 
ضعیف شده است و این به دلیل شرایط و تصورات نیز 
تغییر می کند، اما من فکر می کنم که بسیاری از این 

مسائل با گفت وگو و تعامل برطرف خواهند شد.
این  می افزاید:  همچنین  مجلس  نماینده  این 
استیضاح ها و سؤال  کردن ها انتهایی ندارد. باید به یک 
جمع بندی و نتیجه ای رسید و از همه مهم تر، نتیجه کار 
است. اما این استیضاح ها و سؤال  کردن ها انتهایی ندارد. به 
نظرم کمیسیون ها باید به جای سؤال کردن، استیضاح ها 
و صفر و یکی برخورد کردن، به دنبال مسائل اصلی باشند.

او همچنین ادامه می دهد این روزها کسانی که نقش 
ارتباطی را بین مجلس و دولت بازی می کنند، وقت 
کم تری را صرف می کنند. این مسائل کار را سخت کرده 

است، اما با گفت وگو این مسائل حل خواهد شد.
میرزایی نیکو می گوید: قبلًا ماهی یک بار، کمیسیون ها 
و فراکسیون ها جلساتی در دفتر ریاست جمهوری داشتند، 
اما حالا این جلسات، هم به خاطر مشکلات کشور و شاید 
هم به خاطر عدم همکاری مسئولان مرتبط کمرنگ شده 
است. شاید این مشکلات به ستاد هماهنگ کننده ارتباط 

بین دولت و مجلس برگردد.

انتقاد اعضای فراکسیون امید به اقدامات برخی اهالی بهارستان: 

نمایندگان درباره سؤال و استیضاح، زمان شناس باشند 

دیدار  در  خارجی  روابط  راهبردی  رئیس شورای 
معاون وزیر خارجه انگلیس گفت: اعمال تحریم ها و 
فشارها و عدم اقدام سریع اروپا در اجرای تعهدات خود 

در قالب برجام تبعات جدی در پیش خواهد داشت. 
به گزارش ایرنا از پایگاه اطلاع رسانی شورای راهبردی 
روابط خارجی؛ » سید کمال خرازی « دیروز در ملاقات 
آلیستر برت، معاون وزیر امور خارجه انگلیس در امور 
خاورمیانه و شمال آفریقا تصریح کرد: سه کشور اروپایی 
تاکنون نتوانسته اند اقدام لازم را برای تامین منافع ایران 
از برجام انجام دهند.وی همچنین بر لزوم توقف بمباران 
یمن از سوی عربستان تاکید کرد و گفت: اگر انگلیس 
خواهان پایان جنگ یمن است، باید از فروش سلاح به 
عربستان خودداری کند و از ائتلاف متجاوزان به یمن 
بخواهد به جنگ خاتمه دهد. این حق طبیعی نیروهای 
مردمی یمن است که در دولت آینده مشارکت داشته 
باشند.رئیس شورای راهبردی روابط خارجی با تاکید 
بر اینکه اروپا با حمایت از کشورهای حامی گروه های 

تروریستی، اشتباه بزرگی در سوریه مرتکب شد، تصریح 
کرد: همکاری ایران با دولت های سوریه و عراق در مقابله 
با داعش و گروه های تروریستی، نقش مهمی در برقراری 
امنیت و ثبات در منطقه داشته است و اینکه برخی 
ایران را به بی ثبات کردن منطقه متهم می کنند، ناشی از 
سطحی نگری آن هاست.وی ادامه داد: روند آستانه مسیر 
خوبی را در پایان دادن به ناآرامی در سوریه طی کرده 
است و همراه با مذاکرات ژنو، نقش موثری در یافتن 
راهکار سیاسی برای بحران سوریه از طریق تشکیل 
کمیته قانون اساسی خواهد داشت.خرازی همچنین 
گفت: بایستی زمینه را برای برگزاری انتخابات آرام در 
سوریه فراهم کرد و به آرای مردم سوریه احترام گذاشت.

رئیس شورای راهبردی روابط خارجی خاطرنشان 
کرد: زمینه های وسیعی برای همکاری بین ایران و 
انگلیس وجود دارد. با این حال، تحقق این همکاری ها 
مستلزم اعتمادسازی بین دو طرف است.معاون وزیر 
خارجه انگلیس هم در این ملاقات با بیان اینکه موضع 

انگلیس در قبال برجام کاملا از آمریکا متفاوت است، 
گفت: به دنبال یافتن مکانیسم اروپایی برای موفقیت 
برجام هستیم.آلیستر برت اظهار داشت: نه تنها ایران، 
بلکه اروپا هم قربانی سیاست های غلط دولت آمریکاست.

وی با اشاره به اهمیت و جایگاه منطقه ای ایران گفت: 
ما به دنبال اعتمادسازی با ایران و تقویت همکاری های 
دوجانبه هستیم و بر تداوم گفتگو و ارتباطات پارلمانی 
وزیر  داریم.معاون  تاکید  متقابل  اعتماد  ایجاد  برای 
ادامه  به موضوع یمن  اشاره  با  انگلیس  امور خارجه 
داد: ما نگران وضعیت بحرانی و شرایط زندگی مردم 
یمن هستیم و برای عبور از شرایط کنونی بایستی 
گفتگوهای یمنی-یمنی پیگیری شود.برت با بیان اینکه 
ایران شناخت خوب و تجربه طولانی در منطقه دارد و 
می تواند در حل بحران ها در منطقه کمک کند، اضافه 
کرد: ما در مقایسه با آمریکا، شناخت بیشتری از منطقه 
داریم و برای پایان دادن به بحران ها آماده همکاری 

هستیم .

عدم اقدام سریع اروپا در اجرای تعهدات برجامی تبعات جدی دارد 

هشدار کمال خرازی به اروپا 

سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس شورای اسلامی گفت: مجموعه نظام بانکی کشور 
با هوشمندی و آمادگی همه تدابیر و ساز و کارهای لازم را 

برای مقابله با تحریم ها را در دستور کار دارد. 
علی نجفی خوشرودی روز- یکشنبه- در تشریح جلسه 
کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای 
اسلامی گفت: این جلسه با حضور مسئولین وزارت امور 
خارجه، اقتصادی و دارایی، بانک مرکزی و مدیران بانک 

های دولتی و خصوصی برگزار شد.

تاثیرات  این جلسه آخرین وضعیت  در  افزود:  وی 
تحریم های آمریکا و شرایط فعالیت بانکی جمهوری 
اسلامی ایران قبل از برجام و پس از توافق برجام و پس 
از خروج آمریکا از برجام مورد بررسی و تبادل نظر قرار 

گرفت.
نجفی خوشرودی اضافه کرد: مدیران بانک ها در این 
جلسه اشاره کردند که علیرغم اینکه برخی از بانک های 
بزرگ دنیا با ایران همکاری نکردند، ولیکن پس از توافق 
برجام شرایط فعالیت های بانکی جمهوری اسلامی ایران 

در سطح بین المللی و برقراری روابط کارگزاری به مراتب 
تسهیل شد و هم اکنون اگرچه با چالش ها و مشکلاتی 
مواجه هستیم ولیکن خیلی از کشورها حتی همپیمانان 
و متحدین آمریکا، از سیاست های یکجانبه این کشور 

خرسند نیستند.
سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس ادامه داد: در این جلسه اشاره شد که برخلاف 
دوره قبلی تحریم، تحریم های جدید صرفا تحریم های 

آمریکا است نه تحریم های سازمان ملل و اتحادیه اروپا.

سخنگوی کمیسیون امنیت ملی مجلس: 

نظام بانکی تدابیر لازم مقابله با تحریم ها را در دستور دارد 

احسان محمدی

سیامک قاسمی *



7سیاسی دوشنبه - 12 شهریورماه 1397 - سال بیست و یکم - شماره 4638

وزیر امور خارجه با بیان اینکه درهمه محافل آمریکایی 
سخنرانی کرده ام ، گفت: اجازه داشتم این کارها را به 
عنوان سفیر جمهوری اسلامی ایران انجام دادم. گزارش 
تک تک این اقدامات را ارائه کردم و از بالا تا پایین کشور 

نسبت به این اقدامات بنده اشراف داشتند. 
محمد جواد ظریف وزیر امور خارجه روز یکشنبه در 
صحن مجلس شورای اسلامی به سوالات جواد کریمی 

قدوسی نماینده مردم مشهد پاسخ داد.
وزیر امور خارجه در پاسخ به این سوال که چگونه و 
از چه طریقی 4 نفر از دو تابعیتی ها در تیم کارشناسی و 
هیات مذاکرات هسته ای نفوذ کردند ، گفت : جمهوری 
اسلامی برای پیشبرد اهداف خودش در سطح بین المللی 

از همه ابزارها مانند سایر کشورها استفاده می کند.
وی ادامه داد : شما امروز شاهد هستید که در جلسه 
ایران  از طرف  دادگستری  المللی  بین  دیوان  استماع 
وکلای انگلیسی و فرانسوی هم حضور داشتند و از طرف 
ایالات متحده هم وکلای انگلیسی حضور داشتند. در این 
جا کسی سوال نمی کند که چرا شما از وکلایی با تابعیت 
های دیگر استفاده کردید گر چه این وکلا در جریان 
مذاکرات خصوصی و بحث های خصوصی قرار دارند که 

این عرف و رسم بین المللی است.
رییس دستگاه دیپلماسی افزود : در جریان مذاکرات 
هسته ای موظف بودیم از تمامی امکانات استفاده کنیم 
همه افرادی که در مذاکرات با ما کار می کردند را به 
وزارت اطلاعات معرفی کردیم، آن ها هم خودشان به ما 
معرفی شده بودند که ما به وزارت اطلاعات معرفی کردیم 

و از وزارت اطلاعات اجازه حضور این افراد را گرفتیم.
ظریف گفت: این افراد که چهار نفر آنان را آقای کریمی 
قدوسی مطرح کرده است یا از طریق سایر دستگاه ها به ما 
معرفی شدند یا از طریق شناختی که در گذشته داشتیم 

از این ها استفاده کردیم.
وی اظهار داشت: برای این که بین خود و خدا مسوول 
نباشم می گویم که جز خدمت از این افراد در مذاکرات 
ندیدم. من مسوول روابط دیگر آن ها نیستم و صرفا 
مسوول استفاده از آنها در مذاکرات بودم ضمن این که در 
هیچ یک از جلسات خصوصی ما حضور نداشتند و تنها در 

مذاکرات تخصصی ما بودند.
وزیر امور خارجه خطاب به کریمی قدوسی گفت: شما 
مفروض کردید که مذاکرات شکست خورد. به نظر ما 
برجام نشان دهنده حقانیت جمهوری اسلامی ایران است 
و امروز آمریکاست که شکست خورده است و نتوانسته از 
برجام به نفع خود استفاده کند و مجبور شده از برجام 
برخلاف پیش بینی های دوستان مخالف برجام خارج 

شود.
وی اظهار داشت: همه می گفتند برجام آن قدر به نفع 
آمریکاست که هیچ وقت آمریکا از آن خارج نمی شود ولی 
آمریکا از برجام خارج شد به خاطر این که برجام خوب 
مذاکره و نوشته شده بود و خوب کار کارشناسی در آن 

انجام گرفته بود.

* آقای دری بیشترین نقش را در گرفتن یک 
میلیارد و 700 میلیون دلار داشت

در  شما  گفت:  قدوسی  کریمی  به  ظریف خطاب 
سوالی که از من پرسیده بودید گفتید وقتی انقلابیون 
شما مذاکره کردند توانستند ۱.7 میلیارد دلار از آمریکا 
بگیرند. گرچه آن مذاکرات هم تحت هدایت بنده بود 
ولی بیشترین نقش را در گرفتن این مبلغ از آمریکا را 
آقای دکتر دری اصفهانی داشت ، من کاری به بقیه موارد 
ندارم ولی بین خودم و خدا باید شهادت دهم کما این 
 که برای مقامات قضایی هم شهادت دادم ایشان نقش 

موثری داشت.
وزیر امور خارجه ادامه داد: آقای سیروس ناصری که 
نقش ایشان در مذاکرات ایران و عراق در جهت منافع ملی 
بوده است و بارها توسط رهبر معظم انقلاب از جسارت 
ایشان در برابر دشمنان حمایت شده است. ایشان در 
مذاکرات هسته ای نقشی نداشت و تنها در حوزه اقتصادی 

به ما کمک کردند.
وی تصریح کرد: دکتر مشکور نیز مانند دری اصفهانی 
در تمامی مذاکرات حقوقی ما که وزارت دفاع در لاهه 
علیه آمریکا دارد، به عنوان وکلای جمهوری اسلامی 
محسوب می شود و در کمیته ای که ریاست جمهوری 

تشکیل داد نیز به عنوان متخصص حضور پیدا کرد.

* در وطن پرستی مشاورین خود تردید نداریم
وی افزود: سایرین از متخصصین حقوقی خارجی و 
مشاوران بانکی و مالی خارجی استفاده می کنند اما ما از 

مشاوران ایرانی استفاده کردیم و در وطن  پرستی و توجه 
به منافع ملی این افراد تردید نداریم.آقای شعبانی نیز هیچ 
گاه در مذاکرات حضور نداشتند و به عنوان کمک در 

روابط عمومی استفاده می شد.
ظریف گفت: دولت عربستان میلیون ها دلار برای 
روابط عمومی خرج می کند اما ما از هیچ کدام از این 
بزرگترین  ایرانیان  معتقدیم  و  نکردیم  استفاده  موارد 
سرمایه های ما در خارج از کشور هستند که امیدواریم 
دوستان ما در مجلس و سایر قوا کمک کنند از این 

سرمایه ملی استفاده کنیم. 
وزیر امور خارجه در بخش دیگر از اظهارات خود درباره 
استفاده از افراد دو تابعیتی گفت: این آقایانی که اسمشان 
جمهوری  در  مسئولیتی  و  مقام  کدام  هیچ  بردید  را 
اسلامی ندارند. در وزارت امور خارجه اگر کسی همسرش 
تابعیت خارجی داشته باشد نمی تواند کار کند چه برسد 
اینکه خودش تابعیت خارجی داشته باشد.اما استفاده از 

مشاورین خارجی هم در دنیا مرسوم است.
رییس دستگاه دیپلماسی اضافه کرد: در دعوای ایران 
در دیوان بین المللی دادگستری ما وکیل فرانسوی و 
انگلیسی داریم و بعضا آمریکایی داشتیم. این به خاطر این 
نیست به آنها اعتقاد داریم ما باید از اینها استفاده کنیم اما 
افرادی که با ما در مذاکرات هسته ای مشورت می دادند 

مسئول مذاکره نبودند.
ظریف گفت: ما اینها را استعلام کردیم و اجازه گرفتیم 
مثلا ما در کشور مسئول بانکی نداشتیم. دو کارشناس 
عمده بانکی از طریق بانک مرکزی به ما معرفی شد که 
هر دو دو تابعیتی بودند ما هم از وزارت اطلاعات استعلام 

کردیم.
وزیر امور خارجه در ادامه گفت: شما را ارجاع می 
دهم به فرمایش خودتان زمانی که از من سوال کردید 
فرمودید آنجا که انقلابیون مذاکره کردند یک و هفت دهم 
میلیارد بگیریم همان انقلابیون عضو اصلی شان آقای دری 
اصفهانی بود. عضو اصلی گروه مذاکره کننده که متاسفانه 
فیلمی که از ایشان گرفتند در برابر هواپیمای پر پول که 
ایشان برای کشور فراهم کرده بود، به عنوان سند جرم 

مطرح شده است.
وی درعین حال گفت: البته بنده به قوه قضائیه احترام 
می گذارم و قوه قضاییه خودش تصمیم بگیرد اما من 
به عنوان شاهد عرض می کنم از ایشان جز خدمت 
ندیدم ایشان در تمام دعاوی ما از ابتدای انقلاب در مقابل 

آمریکایی ها حضور داشتند.
رئیس دستگاه دیپلماسی افزود: آقای دکتر مشکور 
در دیوان بین المللی دادگستری و دعاوی ایران و آمریکا 
دفاع  وزارت  برادران  از  بروید  داشتند.  در لاهه حضور 
بپرسید که بیشترین میزان دعاوی را آنها داشتند. بروید از 
نیروهای مسلح بپرسید اینها افرادی وطن پرست و حافظ 

منافع کشور بودند.
وزیر امور خارجه ادامه داد: حالا ممکن است شما 
اطلاعاتی داشته باشید که بنده نداشتم من آنچه را که 
دیدم من بین خودم، خدا و ملت بزرگ ایران موظفم 
عرض کنم بقیه اش مسئولیت من نیست. من نه قاضی، 

نه دادستان و نه مسئول اطلاعاتی هستم.
ظریف با بیان اینکه آقای سیروس ناصری و آقای 
شعبانی هیچ گاه عضو تیم مذاکره کننده نبودند، گفت: 
انشاء الله آن قدر هم از پختگی سیاسی برخوردارم که 
کسی نتواند به من خط بدهد اما حتما کمک کردند و از 
مشورت آنها استفاده کردم تا بر اساس مصالح کشور بتوانم 

همه زوایا را ببینم.
وی ادامه داد: هنوز هم برای اقدامات تبلیغاتی که 
می کنم از مشورت افراد مختلف استفاده می کنم که 
بتوانم کاری بکنم تاثیرگذار باشد برای همین هم است در 
دنیا معروف است که می توانم به لطف خدا در کارهای 

تبلیغاتی تاثیرگذار باشم.
وزیر امور خارجه افزود: برای اینکه بتوانیم چنین کاری 
را بکنیم باید با محیط هدف آشنا باشیم و با علم به محیط 
هدف این کار را انجام دهیم . نه اینکه از تهران بنشینیم 
برای آنها نسخه بنویسیم این کاری است که دوستان برای 

من انجام می دهند و من از همه انها متشکر هستم.
رییس دستگاه دیپلماسی با اشاره به سوابق ناصری 
گفت: سوابق ایشان را مطالعه کنید؛ زحماتی که ایشان 
در جنگ ایران و عراق کشیدند، فداکاری ها که کردند 
و خدماتی در مذاکرات دور اول هسته ای کردند همه 
سوابق اینها معلوم است سوال بکنید و اینجا قضاوت 
نکنیم. قضاوت با خدا و بعد هم مقامات قضایی است و 
هر تصمیمی بگیرند، چه ما موافق و چه مخالف باشیم به 
عنوان دستگاه مستقل محترم که قوه قضائیه کشور باشد 

را می پذیریم.

آمریکایی  محافل  همه  در  و  داشتم  اجازه   *
سخنرانی کردم

محافل  در  خود  حضور  درباره  همچنین  ظریف 
آمریکایی اظهار داشت: بنده در همه محافل آمریکایی 
سخنرانی کردم. هم در جامعه باز سخنرانی کردم و هم 
شورای روابط خارجی سخنرانی کردم و می کنم هم در 
شورای آسیایی سخنرانی کردم هم به مجلس نمایندگان 

آمریکا رفتم.
وی ادامه داد: هم در کمیسیون روابط خارجی مجلس 
نمایندگان و سنا رفتم و با رئیس کمیسیون ملاقات کردم. 
اجازه داشتم این کارها را به عنوان سفیر جمهوری اسلامی 
ایران انجام دادم. گزارش تک تک این اقدامات را ارائه کردم 
و از بالا تا پایین کشور نسبت به این اقدامات بنده اشراف 

داشتند و برای این اقدامات بنده را تقدیر می کردند.
وزیر امور خارجه خاطرنشان کرد: حالا زمانی اتفاقی 
افتاد و گروهی که در ایران فعالیت می کرد مرتکب 
اشتباهات و خیانت هایی شد که با آن گروه برخورد کردند 

بعد از آن هم با آن گروه ارتباطی نداشتم.

* همکاری با موسسه جامعه باز در زمان من 
قاعده مند شد

رییس دستگاه دیپلماسی اضافه کرد : گروه جامعه باز 
یا موسسه سوروس قبل از اینکه من نماینده دائم ایران 
شوم با ایران همکاری داشتند اتفاقا در زمان من این 
همکاری محدود، منظم و طبق قاعده شد و من به این 

اقدامی که کردم افتخار می کنم.
وی در بخش دیگر از سخنان خود با بیان اینکه من 
و شما و همکاران ما در دولت مستخدم مردم هستیم 
و چشم امید ما به مردم وخدا و به دعای معصومین 
)ع( است، اظهار داشت: ما چشم امید به هیچ خارجی 
نداریم اما در روابط خارجی تلاش داریم با کشورهایی 
که همانطور رهبری فرمودند با ما خصومت ندارند ارتباط 
داشته باشیم و تلاش داریم از دیپلماسی عمومی برای 
تاثیر قلب ها و مغزها استفاده کنیم و با دشمنان مردم و 

نظام درهمه حوزه ها مقابله کنیم.
وی تصریح کرد: چشم امید ما به مردم خودمان و 
ظرفیت های ملی خودمان است و اطمینان دارم به خاطر 
همین ظرفیت ها بود که شش کشور غربی به پای میز 
مذاکره آمدند و ما با پشتوانه مردم در مقابل آنها ایستادیم 
رسما و با صدای بلند اعلام کردیم هرگز یک ایرانی را 

تهدید نکنید.
ظریف گفت: امروز هم می گوییم هیچ کس نمی تواند 
در هیچ زمانی یک ایرانی را تهدید بکند بخاطر اینکه ایرانی 
متکی به خدا و توان لایزال مردم ایران است که در تاریخ 
حضور داشته و انشاء الله برای همیشه هم حضور خواهند 

داشت. ما می مانیم اینها خواهند رفت.

* بر اساس چهارچوب هایی که رهبری تعیین 
می کنند حرکت می کنیم 

ظریف در بخش دیگر از سخنانش گفت: ما براساس 
دستورات رهبر معظم انقلاب و چهارچوب هایی که ایشان 
تعیین می کنند حرکت می کنیم؛ افتخار من این است 
که مقام معظم رهبری در سخنرانی روز چهارشنبه - که 
روز گذشته دیروز از صدا و سیما پخش شد - با روش 
محبت آمیزی این بنده و سرباز کوچک را مورد تفقد 
قراردادند که بسیار از شان و حق من بالاتر است و من 

همیشه مرهون محبت ها و لطف ایشان هستم.
وزیر امور خارجه خاطر نشان کرد: وزیر خارجه یک 
وظیفه ای دارد ، از طرفی به عنوان نماینده ایران در 
سازمان ملل متحد نیز یک سری وظایفی وجود دارد ، 
اما این ها جزوی از سیاست خارجی است و تمام روابط 
خارجی نیست، تمام روابط خارجی نه در اختیار من است، 
نه تصمیم گیری توسط من صورت می گیرد و نه مسئول 

اجرای آن هستم.
ظریف افزود: قسمتی از روابط خارجی را به من به 
عنوان وزیر امور خارجه واگذار می کنند، بنده در تصمیم 
گیری ها مشارکت دارم، اما تصمیم گیری ها توسط نظام 

صورت می گیرد.
وی یاد آور شد: آن وقت که من به عنوان سفیر ایران 
در سازمان ملل متحد موظف بودم با گروه های مختلف 
در آمریکا رابطه داشته باشم به این معنی نبود که چشم 
امیدی به آنها داشته باشیم، بلکه تلاش داشتیم از شرایط 
استفاده کنیم و گرنه نیاز نبود بنده را آنجا مسئول بکنند، 

بلکه می گفتند برو آنجا چهار پنج سال استراحت کن.
وزیر امور خارجه افزود: در آن زمان حضورم در سازمان 
ملل متحد قسمت کوچکی از وظایف من در نیویورک بود، 
قسمت عمده آن برای تنویر افکارعمومی و نشان دادن 
واقعیات ایران بود تا حدی که یک نفر گفت »مگر تو می 
خواهی انتخاب شوی که این قدر در صحنه های عمومی 

حضور داری«.
ظریف افزود: آن زمان این یک وظیفه بود و البته کار 
سنگینی هم بود، اما این به این معنی نیست شما چشم 
امید به آنها داشته باشید یا سیاست شما این باشد بدون 

آمریکا و غرب نمی توانید زندگی کنید.

* بیشترین سفرهای من به چین و روسیه و 
کشورهای همسایه است

ظریف بیان کرد : سیاست ما تعامل سازنده به کل 
دنیاست، همواره گفته ام باید با همه دنیا غیر از آنجایی که 

خط قرمز نظام است تعامل داشته باشیم.
وزیر امور خارجه با بیان این که »سیاست بنده در 
مورد روابط با روسیه و چین کاملا مشخص است« افزود: 
بیشترین تعداد سفرهای من در طول وزارتم به این دو 
کشور و به کشورهای همسایه بوده است؛ متاسفانه این 
خبرها در رسانه ها منعکس نمی شود، بیشتر قسمتی 
که مورد توجه افکار عمومی هست در اخبار منعکس می 
شود.وی اظهار داشت: اگر فهرستی از سفرهای من در 
طول پنج سال گذشته حتی در مذاکرات برجام نگاه کنید 

می بینید تمرکز بر همسایگان آسیا و آفریقا است.

* آدرس غلط به دنیا ندهیم؛ چشم انتظار محبت 
کسی نیستیم

وزیر امور خارجه گفت: تعداد سفرهای من وهمکاران 
را مقایسه کنید نحوه تعامل ما را نگاه کنید در واقع آدرس 
غلط به دنیا ندهیم ما چشم انتظار محبت و لطف کسی 

نیستیم نه غرب، نه شرق.
ظریف گفت: افتخار ما این است که پشتوانه ما مردم 
خودمان هستند و به مردم خودمان باید اعتماد کنیم و 
شما نیز به عنوان نمایندگان این مردم مورد احترام و توجه 
ما هستید و خواهید بود.وی افزود: نقد و اعتراض شما 
نمایندگان از عسل برای ما شیرین تر است و کمک می 

کند بفهمیم جامعه چگونه در مورد ما فکر می کند.
ظریف در پاسخ به سوال دیگر کریمی قدوسی درباره 
ماهیت باند نیویورک و نقش وی در شکل گیری این باند 

اظهار داشت: آنچه که نماینده مشهد مطرح کرد به زمان 
حضور من در دفتر نمایندگی ایران در سازمان ملل متحد 
در دهه 70 و ابتدای دهه 80 باز می گردد که موضوع 

محرمانه ای هم نبوده است.
وی افزود: بر اساس آیین نامه داخلی مجلس، قرار بود 
از من در مورد فعالیت هایم در زمان مسئولیت در وزارت 
امور خارجه سوال شود، این پرسش ها را باید در زمان رای 
اعتماد مطرح می کردید اما من به خاطر ابهامات ایجاد 

شده به این سوالات پاسخ می دهم.

*  نه رییس باند نیویورکی ها هستم و نه چنین 
باندی وجود دارد 

وی اظهار داشت: باند نیویورک یک مفهوم موهوم 
است که در دهه 70 هجری شمسی در زمان وزارت 
دکتر سید کمال خرازی درخصوص کسانی که با وی در 
نیویورک کار می کردند در شب نامه های داخلی وزارت 
امور خارجه مطرح می شد؛ بنده نه رییس باند نیویورک 

هستم نه چنین باندی وجود دارد.
در  که  بار  اولین  افزود:  دیپلماسی  دستگاه  رییس 
صحنه علنی اسم باند نیویورک مطرح شد در مقاله ای در 
روزنامه کیهان بود، در آن مقاله نویسندگان کیهان به باند 
نیویورک اشاره کردند که این نشان می دهد یک گروه 
کوچک توانسته به مسائل امنیتی کشور فائق آید که روز 

بعد از انتشار این مقاله از بیان خود عذرخواهی کردند.
و  است  نیویورک موضوع موهومی  باند  وی گفت: 
چنین موردی وجود ندارد، گروهی که مشکلات صنفی و 
دعواهای داخلی در وزارت خارجه با آن افراد داشتند، این 

موضوع را مطرح کردند.
وزیر امور خارجه در پاسخ به سوالی در مورد ارتباط 
خود با بنیاد جامعه باز و همچنین بنیاد سوروس در زمان 
حضورش در سازمان ملل گفت : زمانی که به نیویورک 
رفتم، بنیاد جامعه باز با ایران ارتباط داشت، به ایران سفر 
می کردند و با قسمت های مختلف شهرداری ها ارتباط 

داشتند.
ظریف اظهار داشت: آنچه که بنده انجام دادم این بود 
که ارتباطات را محدود و منظم کرده و آنها موظف بودند 
هر بار به بنده گزارشی از اقدامات انجام شده، ارائه دهند و 

اجازه ندادم کاری خارج از منافع ملی انجام شود.
وی ادامه داد: بعدها که کیان تاج بخش که نماینده 
بنیاد جامعه باز در ایران بود، دستگیر شد، این موضوع را به 
عنوان اعتراف مطرح کرد که بنده به ظریف گزارش دادم و 

حتی پیش نویس نامه ها را تدوین می کردم.
وی تصریح کرد: این یک واقعیت است که بنده به 
جای اینکه در طی این سال ها در خانه بنشینم، به قدری 
فعال بودم که همه فکر می کردند باید با بنده هماهنگ 
کنند.رییس دستگاه دیپلماسی افزود: بنده برای تلاش 
هایم در نیویورک بارها مورد تقدیر رهبری قرار گرفتم، اگر 
کسی در این زمینه شکی دارد، می تواند با استعلام از دفتر 

ایشان صحت آن را سوال کند.
ظریف خاطرنشان کرد: هیچ کس علیه السلام نیست، 
یا باید در خانه نشست یا با گروه های مختلف آمریکایی 
ارتباط برقرار کرد و وظیفه بنده به عنوان سفیر ایران در 
سازمان ملل با توجه به اختیاراتی که داشتم، این بود که 
با همه افرادی که امکان استفاده از آنها در راستای منافع 

ملی وجود دارد، ارتباط برقرار کنم.
دستاوردهای  که  خوشحالم  گفت:  همچنین  وی 
مناسبی در زمان تصدی بر دفتر نمایندگی ایران در 
سازمان ملل متحد به دست آورده ام، وقتی این سمت 
را ترک کردم، گفتند که ایران یک سخنور بسیار قهار را 
در نیویورک از دست داد، اکنون می گویم همه توفیق 
هایی که داشته ام را مدیون لطف خداوند و محبت های 
رهبر معظم انقلاب هستم.نماینده پیشین ایران در سازمان 
ملل خاطرنشان کرد: اگر حرکتی نکرده و دست به عصا 
حرکت کنیم، هیچ گاه مشکلی ایجاد نمی شود اما وظیفه 
ما این است که برای منافع ملی خود را قربانی شویم. بارها 
گفته ام که نظام نباید برای ما قربانی شود و ما باید قربانی 
منافع ملی باشیم، ما نباید برای اینکه نامی از خود در تاریخ 

بگذاریم منافع ملت را فدا کنیم.

* گروهی که جایگاهی بین مردم ندارد را بزرگ 
نکنیم

ظریف در پاسخ به این سوال که چرا بدون برآورد 
اطلاعاتی و امنیتی و همزمان با برگزاری اجلاس منافقین 
و دشمنان جمهوری اسلامی در پاریس به کشور فرانسه 
سفر می کنید؟ به صدا و سیما اجازه حضور در جلسه را 
نمی دهند و شما هم در این سفر موضع اعتراضی نمی 

گیرید؟ گفت: متاسفانه منافقین از زمانی که در حدود ۱0 
سال قبل از فهرست گروه های تروریستی خارج شدند هر 
ساله مراسمی را در پاریس برگزار می کنند، ما برگزاری 
این مراسم را اقدامی خصمانه از سوی کشورهای غربی 

علیه ایران می دانیم.
وی گفت: ما این را یک حمایت غیر قابل پذیرش 
از تروریسم می دانیم و همواره موضع خود را به صورت 
صریح و آشکار با دولت فرانسه مطرح کردیم، در تماس 
تلفنی که روز گذشته با وزیر امور خارجه فرانسه داشتم 

همین موضوع به صراحت از سوی بنده مطرح شد.
ظریف اضافه کرد: دیپلماسی به معنی این نیست که 
شما سفرهایتان را به خاطر یک گروهک منفور بی مقدار 
تروریستی لغو کنید. این مراسم به صورت سالانه انجام می 
شود و ما روابطمان را با دولت فرانسه با توجه به سیاست 
های نظام دنبال می کنیم و البته در این روابط مواضع 

خود را مطرح می کنیم.

*  گروهک تروریستی منافقین تنها مشکل ما 
با فرانسه نیست

وزیر خارجه کشور افزود : حضور گروهک تروریستی 
منافقین در فرانسه تنها مشکل ما با فرانسه نیست ، 
حمایت های دولت فرانسه از رژیم صهیونیستی، حمایت 
های این دولت از گروهک های تروریستی در سوریه و 
حمایت از کودک کشی عربستان سعودی در یمن از موارد 
اختلاف ماست که در گفت وگو ها مطرح می شود. این 
که کشورهای غربی منطقه ما را انبار سلاح های مخرب 
کرده اند و از این طریق به ناامنی منطقه ما کمک می 
کنند موضوعی است که در این جلسات مطرح می کنیم.

وی تصریح کرد: دیپلماسی به معنای روابط عاشقانه 
نیست بلکه به معنای این است که بتوانید از طریق گفت 
وگو و مذاکره اختلافات را رفع کنید این روش ما بوده 
و همواره این روش مورد توجه بوده است و دنیا همواره 
جمهوری اسلامی را به عنوان یک کشور منطقی و در 
صف مقدم مبارزه با تروریست است می شناسد که ما این 

روش را ادامه می دهیم.
وی گفت: ما امروز با این روش توانسته ایم آمریکا را در 
دنیا منزوی کنیم و بتوانیم نشان دهیم که مردم ما هستند 
که اهل منطق هستند که آمریکا و رژیم صهیونیستی و 
تروریست ها هستند که قانون شکن هستند و در مقابل 

خواست جامعه بین الملل ایستاده اند.
ظریف در مورد عدم حضور خبرنگاران صدا و سیما 
گفت : ورود خبرنگاران به جلسات دیدار مقامات کشورها 
در هر کشوری بر اساس پروتکل خاص آن کشور است، در 
خصوص اینکه چرا صدا و سیما اجازه حضور خبرنگار در 
جلسه دیدار با مقامات فرانسه را نداد باید تاکید کرد که تا 
آنجا که بنده اطلاع دارم طبق پروتکل کشور فرانسه بعد از 
ملاقات ها یک جلسه مصاحبه تشکیل شده و در آن همه 

خبرنگاران حضور دارند.
رییس دستگاه دیپلماسی افزود : این موضوع که در 
جلسه مذکور خبرنگار بوده یا نبوده به مباحث پروتکلی 
بستگی دارد و باید تلاش کرد از این مباحث موضوعات 
محتوایی بسازیم، هیچ موضوع مخفی وجود نداشته و همه 

ذکر شده است.
به  نسبت  جلسه  این  در  گفت:  خارجه  امور  وزیر 
برگزاری مراسم منافقان اعتراض و آن را به عنوان حمایت 
از تروریسم مطرح کردیم اما مقامات کشور فرانسه گفتند 

با این گروه هیچ ارتباطی نداریم.
وزیر امورخارجه در خصوص سفربه فرانسه وهمزمانی 
با جلسه گروهک منافقان در پاریس اظهار داشت: ما در 
جریان ریز قضایا بودیم، سفر ما با توجه به همه این قضایا 
برنامه ریزی شده بود. سفارت ما )در پاریس( حتما می 
دانست که چه زمانی آن برنامه وجود دارد و با عنایت به 
همه محاسبات پس از شور و مشورت با داخل و بیرون 

وزارت خارجه، این سفر انجام شد.
ظریف تصریح کرد: هم توسط من و هم سخنگوی 
وزارت امور خارجه موضع گیری علنی انجام شد، البته 
بازهم تاکید می کنم گروهی که هیچ جایی میان مردم 
ایران ندارد را ما نباید بزرگ کنیم و کماکان هم بر این 

سیاست معتقد هستم.
امور خارجه،  وزیر  از سخنان  ایرنا پس  گزارش  به 
کریمی قدوسی از رییس جلسه خواست که این سوال 
را به رای بگذارد و در نهایت نمایندگان مجلس شورای 
اسلامی با 67 رای موافق، ۱۱9 رای مخالف و 9 رای 
ممتنع از مجموع 206 نماینده حاضر، سوالات جواد 
کریمی قدوسی را وارد ندانستند و از پاسخ های وزیر 

خارجه قانع شدند.

ظریف خطاب به کریمی قدوسی ؛ 

اجازه داشتم و در همه محافل آمریکایی سخنرانی کردم 

استیضاح وزیر آموزش و پرورش از دستور کار مجلس خارج شد

حکایت ناتمام مجلس 
نمایندگان از پاسخ های ظریف قانع شدند

تحریف، ابزار کریمی قدوسی برای تخریب ظریف 
استیضاح وزیر آموزش و پرورش با پس گرفتن امضاها از سوی نمایندگان ' فعلا' از 
دستور کار مجلس خارج شد، اما استیضاح وزرای دولت، دفتری است که گویا به پایان 
نمی رسد و حکایتش همچنان باقی است. پس از استیضاح وزیران تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی و امور اقتصادی و دارایی، قرعه به نام »سید محمد بطحایی« وزیر آموزش و 
پرورش افتاد، تا زنجیره استیضاح ها که سررشته آن در دست مجلسیان است، ادامه یابد و 

شائبه های استیضاح ها همچنان برای مردم و افکار عمومی جامعه پابرجا باشد.
استیضاح وزیر آموزش و پرورش، درست چند هفته مانده به بازشدن مدارس و آغاز 
سال تحصیلی؛ اگر چه این استیضاح به همین دلیل منتفی شده، اما این انتفا نیز به مانند 
نفس استیضاح ها سوال بر انگیز است.به گزارش ایرنا، علل کاهش اعتبارات آموزش و 
پرورش، کاهش اعتبارات نوسازی و بازسازی مدارس، تضعیف دانشگاه فرهنگیان با گرفتن 
نیروهای خدماتی، جعل مطالب در کتب درسی، ورود زودهنگام دانشگاه فرهنگیان به 
تبلیغات انتخاباتی، عدم پایبندی به برنامه های ارائه شده در روز رأی  اعتماد، بی  توجهی 
به زبان محلی، عدم پذیرش مسئولیت در مورد حوادث برخی مدارس، سوء مدیریت در 
برخی مدارس از محورهای این استیضاح بود.تقاضای استیضاح در کمیسیون آموزش 
و تحقیقات مجلس با حضور بطحایی مورد بررسی قرار گرفت اما درخواست کنندگان 
استیضاح از پاسخ های وزیر قانع نشدند و این کمیسیون نیز مطابق ماده 223 آیین 
نامه داخلی مجلس این تقاضا را با 20 امضا تقدیم هیات رییسه کرد که در جلسه علنی 
هفتم شهریور 97 اعلام وصول شد. ظاهرا چرایی استیضاح با توجه به محورهای اعلام 
شده مشخص بود، اما منتفی شدن جلسه استیضاح آن هم با پس گرفتن امضا از سوی 
نمایندگان متقاضی به سبب چرایی آن بحث برانگیز است، خبرنگار گروه سیاسی ایرنا در 
گفت و گو با »احمد بیگدلی«نماینده مردم خدا بنده و »برهام پارسایی« نماینده مردم 
شیراز در مجلس شورای اسلامی؛ دو تن از نمایندگانی که نامه استیضاح وزیر را امضا و آن 

را پس گرفته اند، این مساله را جویا شد.
*در مشورت با بزرگان به این نتییجه رسیدیم 

احمد بیگدلی استیضاح وزیر آموزش و پرورش را به دلیل ضعف ها و مشکلات موجود 
در این وزارتخانه دانست و گفت: نمایندگان در موارد مطرح شده به مشکلات و ضعف 
هایی که در وزارت آموزش و پرورش وجود دارد، همچنان اعتقاد دارند اما به احترام جامعه 
فرهنگیان، دانش آموزان و به احترام شروع سال تحصیلی و درخواست اکثریت فرهنگیان 
مبنی بر ضرورت منتفی شدن استیضاح در شروع سال تحصیلی، مصلحت بر این شد که 
فعلا این موضوع منتفی شود و پس از شروع مدارس، اگر نمایندگان صلاح دیدند دوباره 
مطرح شود و به جریان بیفتد.وی در پاسخ به این پرسش که » آیا پس گرفتن امضاها و 
انتفای استیضاح تصمیم همه نمایندگان متقاضی بوده است یا خیر«، گفت: بله. بیست 
تن از نمایندگان که آخرین تعداد امضا کنندگان بودند با مشورتی که با بزرگان داشتند 
به این نتیجه رسیدند که فعلا این موضوع منتفی است و به بعد از شروع سال تحصیلی 
موکول شود.این نماینده مجلس به موارد مطرح شده برای استیضاح بطحایی اشاره وعنوان 
کرد: عدم اهتمام وزیر به برطرف کردن ضف ها، مشکلات و همچنین عدم پایبندی به 
وعده ها و برنامه های ارائه شده از سوی وی و همچنین عدم اقناع نمایندگان از سخنان 

آقای بطحایی در جلسات برگزار شده با نمایندگان درباره مسائل مذکور باعث شد که 
نمایندگان از حق نظارت خود که استیضاح است، استفاده کنند.وی تصریح کرد: البته 
حکمتی که طرح استیضاح داشته این است که ما شاهد هستیم وزارتخانه رسیدگی به 
بخشی از مشکلات معیشتی و مشکلات فرهنگیان را در هفته اخیر شروع کرده است و 
امیدواریم که این مسائل حل شود به ویژه در خصوص مشکلات معیشتی فرهنگیان که 
مساله اصلی نمایندگان و موضوع استیضاح بود، تا اندازه ای حل و فصل شود شاید که در 

آینده تصمیمات دیگر گرفته شود.
* جو روانی باز شدن مدارس ممکن بود 

بهرام پارسایی نیز نزدیک شدن به شروع سال تحصیلی را از دلایل منتفی شدن 
استیضاح وزیر آموزش و پروش عنوان کرد و گفت: با توجه به فاصله کوتاه استیضاح تا 
آغاز سال تحصیلی، وزیر و تیم وزارتی، نهایت بهره برداری را از این فرصت می کردند که 
اذهان نمایندگان را به این سمت منحرف کنند.همچنین دغدغه هایی که ممکن بود 
برای والدین دانش آموزان به واسطه شروع سال تحصیلی به وجود آید، از دلایل انتفای 
استیضاح بود.وی ادامه داد: به رغم انتفای استیضاح در شرایط فعلی، در نامه انصراف تاکید 
شده است که پس از شروع سال تحصیلی در مهر یا آبان ماه، این موضوع با توجه به ضعف 
های محرزی که در وزارت آموزش و پرور وجود دارد، مجددا در دستور کار قرار گیرد.این 
نماینده مجلس در باره این پرسش که » اگر ضعف های مورد ادعای نمایندگان در وزارت 
آموزش و پرور برطرف شود، آیا بازهم نمایندگان اصرار به استیضاح خواهند داشت«، 
گفت: بعید می دانم این ضعف ها و مسائل در این فرصت زمانی اندک برطرف شود، عدم 
برنامه روشن وزارت خانه مخصوصا در زمان بودجه و پس از آن مخصوصا برای مطالبات 
جامعه فرهنگی و حذف بخش هایی از حقوق فرهنگیان مانند سختی کار و امثال آن یا 
اجرای برنامه هایی ارائه شده وزیر در جلسه رای اعتماد؛ که با گذشت یک سال هنوز اقدام 
عملی در ارتباط با آن انجام نداده اند. به صورت گزارش و جزوه و مانند این، حرف برای 
گفتن دارند ولی به صورت عملی هیچ اقدامی صورت نگرفته است.پارسایی در خصوص 
بازپس گیری امضای نمایندگان درخواست کننده استیضاح افزود: با توجه به جو روانی که 
به دلیل نزدیک شدن سال تحصیلی ممکن بود به وجود آید؛ امکان اینکه استیضاح رای 
آورد کمرنگ بود و به همین دلیل ترجیح دادند که هم دغدغه والدین و دانش آموزان از 
این فضا سازی برطرف شود هم اینکه در مهر و آبان دیگر بهانه ای برای این مساله وجود 
نداشته باشد.به گزارش ایرنا، چنان که نمایندگان می گویند، استیضاح »فعلا« منتفی شده 
است، تا داستان استیضاح ها در مجلس شورای اسلامی همچنان دنباله دار باشد؛ شرایط 
اقتصادی کشور ایجاب می کند که همه قوا و دستگاه های کشور فارغ از حاشیه سازی 
های بی پایان چاره اندیشی کنند و سیاست ها و اقدامات عملی و راهگشا را برای رهایی از 
این وضعیت در دستور کار خود قرار دهند، اما در عمل چنین همتی دیده نمی شود.دامنه 
مطالبات جامعه روز به روز گسترده تر می شود و نمایندگان مردم به جای پاسخگویی 
و جستجوی راه حل ها و راهکارهای عملی برای مشکلات موجود، از هم بیشتر فاصله 
می گیرند. در حالی که نیاز امروز کشور نه شکاف و خودمداری سیاسی و جناحی که 

همکاری، همفکری و انسجام عملی است.

نماینده مشهد و کلات برای چندمین بار تریبون خود در صحن علنی مجلس را به 
تخریب وزیر امور خارجه و تیم مذاکره کننده هسته ای اختصاص داد. اما او این بار وارد 
فاز تازه ای شد و برای به ثمر نشاندن تلاش های خود حاضر شد سخنان مقام معظم 

رهبری را تحریف کند. 
جواد کریمی قدوسی، نماینده مشهد و کلات برای سومین بار محمدجواد ظریف، 
وزیر امور خارجه را به مجلس کشاند. پیشتر برای به چالش کشیدن منطق مذاکرات، 
به برجا ماندن تحریم ها اشاره کرده بود و این بار به حضور افراد دوتابعیتی و به گفته 
او جاسوس در تیم مذاکرات هسته ای. هرچند نمایندگان در این موضوع با او همراه 
نشدند و سؤالاتش را از وزیر امور خارجه وارد ندانستند، اما کریمی قدوسی برای به 
کرسی نشاندن سؤالات خود زحمت زیادی کشید؛ تا جایی که حاضر شد سخنان مقام 
معظم رهبری را تحریف کند و به بخش قابل توجهی هم از این سخنان بی اعتنا باشد. 

* رهبری تیم مذاکره کننده را غیور و امین می دانند 
کریمی قدوسی در نشست علنی دیروز مجلس شورای اسلامی مدعی شد رهبری 
تیم مذاکره کننده با اروپا، برای جلوگیری از اعمال تحریم های آمریکا علیه ایران را 
افرادی بر عهده دارند که پیشتر در جریان مذاکرات هسته ای به ایران ضربه زده اند. 
نماینده مشهد برای اثبات ادعای خود، گریزی به سخنان رهبر انقلاب اسلامی زد و 
گفت: »منظور ایشان از اینکه فرمودند در قضیه  برجام، بنده اشتباه کردم، اجازه دادم 
که وزیر خارجه   ما با آن ها صحبت کند، ضرر کردیم، این است که اختیار را به فردی 
سپردیم که نتوانست از فرصتی که ولی امر مسلمین به آن ها داده است، به نفع نظام 
جمهوری اسلامی در یک پیچ تاریخی بهره ببرد و این کمبود ظرفیت تیم جناب عالی 

است.« 
این در حالی است که رهبر معظم انقلاب، در دیداری که دوم تیر ماه سال ۱394 
با کارگزاران نظام داشتند، تأکید کردند: »بنده هیئت مذاکره کننده را - همین دوستانی 
که این مدّت این زحمات را بر دوش گرفته اند - هم امین می دانم، هم غیور می دانم، 

هم شجاع می دانم، هم متدیّن می دانم؛ این را همه بدانند.« 
* جمله رهبر انقلاب که تحریف شد

22 مرداد رهبر معظم انقلاب دیداری با اقشار مردم داشتند و جمله ایشان مورد 
تحریف قرار گرفت؛ جمله ای که بعدا »خط حزب الله«، نشریه تحت مدیریت دفتر 
حفظ و نشر آثار ایشان درباره آن توضیح داد و جمله دقیق رهبری را این گونه اعلام 
کرد: »در قضیه  برجام، بنده اشتباه کردم، اجازه دادم که وزیر خارجه   ما با آن ها صحبت 

کند، ضرر کردیم.«
این همان جمله ای است که امروز کریمی قدوسی آن را مطابق میل خود تفسیر 

کرد، در حالی که مطالعه بیانات رهبری، برداشت دیگری را ایجاب می کند: 
»حالا با این دولت، با این رژیم زورگوی متقلّب، باید نشست مذاکره کرد؟ چرا 
مذاکره کنیم؟ برجام نمونه ی واضح این است. تازه بنده سخت گیری میکردم -که البتّه 
همه ی خطوط قرمزی که ما معیّن کرده بودیم رعایت نشد- طرف مقابل این جوری 
رفتار کرد، این جوری عمل کرد. خب با این طرف مقابل نمیشود مذاکره کرد؛ با این 

دولت نمیشود مذاکره کرد. درباره ی مسائل گوناگون، هر دولتی که با این دولت مذاکره 
کند، ]او[ مشکل درست میکند؛ مگر اینکه هم جهت باشند، مثل انگلیس. ]البتّه[ به 
انگلیس هم زور میگویند؛ آمریکایی ها حتّی به انگلیس هم زور میگویند، به اروپایی ها 
هم زور میگویند، امّا آنها حالا به یک جهاتی اشتراکاتی دارند، با همدیگر تعامل میکنند، 
کار میکنند. با هرکسی که مذاکره میکند، وضعش این جوری است. ما باید وقتی مذاکره 
کنیم، وقتی وارد این بازی خطرناک بشویم که فشار او، هوچیگری او، نتواند در ما 
تأثیر بگذارد به خاطر یک اقتداری که داریم. بله، آن وقتی که جمهوری اسلامی از 
لحاظ اقتصادی، از لحاظ فرهنگی، به آن اقتداری که ما در نظر گرفته ایم برسد، آنجا 
برود مذاکره کند؛ حرفی نیست. امروز چنین چیزی وجود ندارد؛ ما اگر چنانچه برویم 
مذاکره کنیم، قطعاً این مذاکره به ضرر ما تمام خواهد شد؛ مذاکره با یک طرف زورگوی 

این جوری، به ضرر ما تمام خواهد شد.«
* رضایت رهبری از تیم مذاکره کننده 

بخش دیگری از سؤالات یا به عبارت دقیق تر، ادعاهای کریمی قدوسی این بود که 
برخی از مشاوران و مسئولان تیم مذاکرات هسته ای ازجمله عبدالرسول دری اصفهانی 
جاسوس بوده اند و ظریف، محمد نهاوندیان و رئیس جمهوری باید درباره »نفوذ« این 

افراد به اتاق فکر دولت، پاسخگو باشند. 
طرح این ادعا در حالی است که در همان دیدار ماه رمضان سال 94، رهبر انقلاب 
با بیان اینکه بعضی از افراد از محتوای مذاکرات بی اطلاع اند و اگر مطلع بودند چنین 
نظری می داشتند، درباره نیروهایی که طی مذاکرات به کار گرفته شدند، فرمودند: » 
بعضی از این دوستان را از نزدیک می شناسم، بعضی را از دور با سوابقشان می شناسم؛ 
این ها مردمانی هستند متدیّن و امین؛ این ها امین اند؛ قصدشان این است که کار کشور 
را پیش ببرند، گره را باز کنند و دارند تلاش می کنند برای این کار. انصافاً غیرت ملّی 
هم دارند، شجاعت هم دارند، در مقابل یک تعداد کثیری از کسانی قرار می گیرند - که 
حالا نمی خواهم تعبیرِ متناسب واقعی را بکنم، چون گاهی تعبیرهایی هست که واقعاً 
شایسته  آن تعبیرند امّا خب، مناسب نیست که ما به زبان بیاوریم - و انصافا در مقابل 
آن ها با شجاعت کامل، با دقّت کامل مواضع خودشان را بیان می کنند، دنبال می کنند 

و تعقیب می کنند.« 
* سریال اتهام زنی های کریمی قدوسی

امروز کریمی قدوسی با نمایش مستندی که به گفته او سازمان اطلاعات سپاه 
درباره جاسوسان هسته ای تهیه کرده است، به دنبال همراه کردن دیگر بهارستانی علیه 

ظریف بود؛ سناریویی که وزارت اطلاعات آن را رد کرد. 
البته این نخستین باری نیست که این نماینده جبهه پایداری، تیم مذاکره کننده را 
متهم به پنهان کاری یا دروغ گویی و یا حتی اقدام به نفع دشمن می کند. وی آبان ماه 
سال 95، در پی یکی از جلسات محرمانه کمیسیون امنیت ملی با وزیر امور خارجه 
درباره احتمال تمدید تحریم های آمریکا علیه ایران موسوم به آیسا، مطالبی را به نقل از 
ظریف منتشر کرد که نه تنها توسط وزیر امور خارجه بلکه از سوی اعضای کمیسیون 

امنیت ملی و سیاست خارجی هم تکذیب شد.
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فرماندار قدس: 
حجم پروژه های عمرانی صورت گرفته توسط شهرداری قدس حائز اهمیت است

در ایـن مراسـم، فرمانـدار شـهر قـدس با بیان اینکـه حجم پروژه هـای عمرانی صـورت گرفته در 
سـطح شهرسـتان توسـط شـهرداری قدس حائز اهمیت اسـت، گفت: مردم به عنوان ولی نعمت 
دولتمردان، خواسـتار خدمتگزاری صادقانه و متعهدانه هسـتند.علی اصغر ناصربخت ضمن تاکید 
بـر لزوم خدمتگزاری صادقانه و شـفاف سـازی مسـائل برای مردم افزود: سـهم پـروژه های عمرانی 
دولـت هـا و اعتبـارات مصروفـه برای آنهـا می تواند مبین و ملاک سـنجش دیدگاه دولت نسـبت 
بـه اجـرای پـروژه های عمرانی باشـد، که با رجوع به سـهم پروژه های عمرانی و عملکـرد دولت در 
شـرایط کنونی کشـور اهمیت آن بیش از پیش نمایان می شـود. هرچند نکته دیگر در خصوص 

سـنجش عملکـرد، تعهد دولت نسـبت به اتمـام پروژه های عمرانی آغاز شـده می باشـد.
وی با اشـاره به شـرایط کنونی کشـور افزود: در حال حاضر محدودیت ها و شـرایط کشـور از یک 
سـو مـی توانـد باعث رشـد و ترقی دولت شـود و از سـوی دیگر دولتمـردان را آبدیـده می کند که 
در همیـن راسـتا دولتمردان با عملکرد متناسـب با اصـول و آرمان های انقـلاب و با همکاری مردم 

مـی تواننـد از این مقطع دشـوار  گذر کنند.
فرمانـدار شهرسـتان قـدس در ادامه به چند وظیفه کارگزاران دولت برای سـپری کـردن و گذر از 
ایـن مقطـع زمانی اشـاره کرد و گفت: عزم و اراده جدی در راسـتای ایفای نقش و مسـئولیت های 
محوله یکی از این وظایف می باشـد که متأسـفانه مشـاهده می کنیم برخی از مدیران در مجموعه 
دولت دیدگاه منفعلی نسـبت به مسـائل دارند در حالی که در همین ایام سـخت نیز بسـیاری از 
ابزارها، اختیارات و امکانات در دسـترس می باشـد و مهم نحوه اسـتفاده صحیح و بهینه از آنهاسـت.

ناصربخـت افـزود: نکتـه دوم باورمندی مسـئولین به موضـوع خدمتگزاری به ولـی نعمتان واقعی 
یعنی مردم اسـت، زیرا فلسـفه وجودی این نظام بر پایه خدمتگزاری شـکل گرفته و حتی سـخن 
بنیانگـذار و معمـار انقـلاب کـه مـی فرمایند: اگر به مـن بگویند خدمتگـزار، بهتر از این اسـت که 
بگوینـد رهبـر ناظـر بـر این حقیقت می باشـد، بنابرایـن مدیران کشـور در هر سـطحی نباید این 
نکتـه کلیـدی و حائز اهمیت را به فراموشـی بسـپارند. از سـوی دیگر شـفافیت و صداقـت در بدنه 
دولـت از اهمیـت و حساسـیت ویـژه ای برخوردار اسـت کـه برخی از معضلات و مشـکلات پیش 
آمـده حاصـل همین عدم شـفاف سـازی مسـئولین اسـت، بنابراین مـا باید با دقت و حساسـیت 
بـه دنبـال حـل معضـلات و دغدغه هـای مردم باشـیم و در جایی کـه دچار مشـکل و محدودیت 
هسـتیم بـا صداقت مسـائل را با مردم مطـرح کنیم زیرا مردم بارها نشـان داده انـد که اگر صداقت 
و شفافیت سرلوحه عملکرد مسئولین قرار گیرد نسبت به قضایا پذیرا هستند و هیچگاه به دنبال 
فضاسـازی و حاشـیه سـازی نیسـتند. وی تصریح کرد: آنچه به عنوان کارنامه دولت در قالب پروژه 
های عمرانی در سـطح شهرسـتان قابل ارائه اسـت بسیار مهم اسـت ولی توقع مردم از مسئولین و 
مجموعـه دولـت عمـل به این مؤلفه هاسـت. به عبارت دیگر مـا هرچه قدر پروژه عمرانی بسـازیم، 
اینکـه مـردم را ولـی نعمـت خـود بدانیم، و بـا صداقت و شـفافیت، متعهدانه و مسـئولانه به مردم 

خدمت رسـانی کنیم، برای ایشـان لذتبخش تر اسـت.
ناصربخـت ادامـه داد: شـاید بتـوان گفـت حجم اقدامـات و پروژه هـای عمرانی صـورت گرفته در 
سـطح شهرسـتان قدس به عنوان یکی از شهرسـتانهای اسـتان تهران قابل توجه اسـت. در هفته 
دولـت 77 پـروژه عمرانی افتتاح می شـود کـه از این تعداد 2 پروژه برای بخـش خصوصی، 2 پروژه 
ملـی و 73 پـروژه اسـتانی و مربوط به شـهرداری شـهر قدس اسـت که اعتبـارات این پـروژه های 
شهرسـتان 204 میلیـارد تومـان اسـت. در این میان، سـهم پروژه های شـهرداری بـرای 28 طرح، 

38 میلیارد تومان بوده اسـت و یکی از شـاخص ترین ویژگی های پروژه های شـهرداری سـرعت 
اجرا و احداث بود که در سـال 96 با آغاز فعالیت دوره پنجم شـورای اسـلامی شـهر قدس شـروع 

شـد و امسـال به بهره برداری رسـید.
 فرمانـدار قـدس در ادامـه بـه شـاخص ترین پروژه های عمرانی افتتاح شـده اشـاره کـرد و گفت: 
بهـره بـرداری از گرمخانـه شـهر قدس با ظرفیـت 40 نفر به منظور اسـکان افـراد نیازمند از جمله 
پـروژه هایـی اسـت که در کمتر شـهری مشـابه ایـن پروژه قابل مشـاهده اسـت. از دیگـر طرح ها 
سـوله مدیریت بحران شهرسـتان اسـت که در حوادث غیرمترقبه کمک های ابتدایی و اولیه را به 
آسـیب دیدگان می رسـاند و این ظرفیت با سـاخت دو سـوله دیگر برابر با اسـتانداردها در حوادث 
غیرمترقبـه بـه ۱00 درصـد می رسـد.ناصربخت بیان داشـت: با اقدامـات صورت گرفتـه در حوزه 
ورزش نیز ۱۱ درصد به ظرفیت سـرانه ورزشـی شهرسـتان افزود شـد که پروژه سالن چندمنظوره 
محمدآبـاد و فضای ورزشـی زیر پل تقاطع غیرهمسـطح پیامبـر اعظم)ع( از جمله آنهاسـت. بهره 
بـرداری از طـرح 6 بانـده کـردن و تعریـض جـاده چیتگـر با اعتبـار 30 میلیـارد تومـان و تجهیز 
چاه روسـتای زرنان که سـالیان سـال به لحاظ محدودیت منابع آب و فرسـودگی شـبکه آبرسـانی 

مشـکلات بـرای مردم آن منطقه داشـته از دیگـر اقدامات صـورت گرفته بود.
وی افزود: بازدید از بیمارسـتان ۱60 تختخوابی شهرسـتان قدس که 45 درصد پیشرفت فیزیکی 
داشـته اسـت نیز انجام شـد که بنابر پیش بینی های انجام شـده امید اسـت تا پایان شهریور سال 

آینده به بهره برداری برسـد.
در ادامه فرماندار شهرسـتان قدس به برنامه های پیش رو در شهرسـتان اشـاره کرد و گفت: مجوز 
طرح احداث دوربرگردان محور چیتگر که از خواسـته های جدی اهالی منطقه هفت جوی اسـت 
و از سـال 90 مـورد پیگیـری قرار گرفته اسـت، صادر شـده و در مرحله انتخاب پیمانکار هسـتیم. 
طرح پیشـنهادی دیگر که از سـوی آقای تواهن معاون امور عمرانی اسـتانداری تهران مطرح شـد، 
بحث قطار شـهری ملارد، شـهریار و شـهر قدس اسـت که کار زمانبری محسـوب می شـود ولی 

اسـتفاده از لایـن وسـط محور چیتگر  در تسـریع روند این پروژه مؤثـر خواهد بود.
ناصربخـت فرمانـدار شهرسـتان قدس در پایان گفت: خوشـبختانه عـزم و اراده ای که مسـئولین 
شـهری اعم از مهندس مختاری شـهردار قدس، اعضای شـورای اسـلامی، محمودی نماینده مردم 
حوزه مشـق در مجلس شـورای اسـلامی ، امام جمعه بزرگوار میراحمدی و سـایر مدیران ادارات و 
سـازمان ها در مجموعه شهرسـتان دارند، در راسـتای پیگیری معضلات و دغدغه های مردم است 
و امیدواریـم بـا همدلی و همراهی در سـال آینده کارنامه درخشـانی از عملکرد دولـت ارائه دهیم.

شهردار قدس: 
سرانه های خدمات عمومی شهری ارتقا یافت

شـهردار قـدس نیـز در آیین افتتاح پروژه های عمرانی شـهرداری، در تشـریح جزئیـات این پروژه 
هـا، گفـت: بـا بهره برداری از پروژه های عمرانی و خدماتی شـهرداری قدس در هفته دولت، سـرانه 

هـای خدمات عمومی شـهری در حوزه های مختلـف ارتقا یافت.
مسـعود مختاری اظهار داشـت: به حول و قوه الهی و با برنامه ریزی های دقیق شـورای اسـلامی 
دوره پنجـم، پـروژه هـای عمرانـی متنوعـی در بودجه سـنواتی شـهرداری جای گرفت کـه از نظر 
تنـوع، کارکـرد و همچنین سـرعت در اجـرا و کیفیت بهره بـرداری در نوع خود حائز اهمیت اسـت.

شـهردار قـدس افـزود: همزمان با هفته دولت بهره بـرداری و افتتاح  48 پـروژه عمرانی با اعتباری 
بالـغ بـر 500 میلیـارد ریـال صورت گرفـت که عملیات اجرایـی و عمرانی ایـن پروژه هـا در حوزه 
های عمرانی، خدماتی، فضای سـبز، ورزشـی و... از اواسـط سـال 96 شـروع شـد و با یاری خداوند 
و همـکاری اعضـای شـورای اسـلامی و همـکاران مـان در شـهرداری تـا اواسـط سـال 97 به بهره 

برداری رسـید.
مختـاری بـا اشـاره به پروژه های عمرانی افتتاح شـده در حوزه فضای سـبز، گفت: با بهـره برداری 
از ایـن پـروژه هـا 5/۱ متر به سـرانه فضای سـبز شـهر قدس افزوده شـده اسـت کـه از جمله مهم 
ترین این پروژه ها می توان به درختکاری در مسـیر کمربندی چیتگر و خیابان کوشـان طیور که 
شـامل باغ گل محمدی به مسـاحت یک هکتار می شـود و همچنین درختکاری حاشـیه رودخانه 
و مسـیر جـاده چیتگـر اشـاره کرد کـه بهره بـرداری از این پـروژه هـا گام مؤثری در تأمین سـرانه 

فضای سـبز اسـتاندارد شهری برای شهروندان محسـوب می شود.
وی در ادامـه بـه پـروژه های عمرانی در حوزه ورزش اشـاره کرد و گفت: به منظور ترویج و توسـعه 
امـر ورزش و افزایـش سـرانه ورزشـی در شـهر، سـاخت پروژه هـا و تجهیز اماکـن و مجموعه های 
ورزشـی در دسـتور کار قـرار گرفـت که از اهم ایـن اقدامات می توان به احداث سـالن چندمنظوره 
)فوتسـال، بسـکتبال و والیبال( واقع در منطقه حاشیه نشین و کم برخوردار محمدآباد و همچنین 
تحکیـم بنـا و تجهیز امکانات ورزشـی سـالن احداث شـده ای که قبـلًا در حوزه اختیار شـهرداری 
نبـود، اشـاره کـرد. با بهـره بـرداری از این دو سـالن در مجموع 2 هزار مترمربـع به مجموعه اماکن 

ورزشـی شـهر افزوده شد.
مختـاری تصریـح کـرد: از دیگـر پـروژه هـای افتتـاح شـده در هفته دولـت سـاماندهی محوطه 
6000مترمربعـی زیـر پـل ورودی شـهر اسـت کـه 2000 مترمربع آن بـه مجموعه ورزشـی روباز 
اختصاص یافته اسـت و 4000مترمربع نیز تبدیل به پارکینگ عمومی برای اسـتفاده همشـهریان 
شـده اسـت، با احتسـاب پروژه های افتتاحی در حوزه ورزش 20 میلیمتر به سـرانه ورزشـی شـهر 

افزوده شـده است.
شـهردار قـدس در ادامـه بـه سـوله مدیریـت بحـران شـهرداری اشـاره کـرد و گفت: بـا توجه به 
حداقلـی بـودن امکانـات امدادی در زلزله اخیر منطقه ملارد و شـهر قـدس، نیاز مبرمی به امکانات 
امـداد و نجـات در مواقـع اضطـراری احسـاس شـد که ایـن مهم با تصویب شـورا و پیگیـری های 
مـداوم شـهرداری بـه احـداث 3 پایگاه امـداد و نجات با امکانات مجهز برای امدادرسـانی سـریع در 

مواقـع لزوم منجر شـد.
مختـاری پـروژه بلـوار شـهدای اصنـاف کـه بـه منظور تسـهیل در رفـت و آمـد و کاهـش زمان 
دسترسـی بـه منطقه هفت جوی احداث شـده را یکـی از مهمترین پروژه های عمرانی شـهرداری 
برشـمرد و افزود: عملیات عمرانی این پروژه از سـال گذشـته شروع شـد و اکنون به یک راه 4 بانده 

اسـتاندارد با حاشـیه باز و ایمن تبدیل شـده که با تکمیل آن طول مسـیر در محور شـهر قدس تا 
هفـت جوی بـه 6 کیلومتر کاهـش می یابد.

وی تصریـح کـرد: هنوز با اسـتانداردهای روز کشـور در زمینه های ورزشـی، فضای سـبز، درمانی 
و... فاصلـه زیـادی داریـم که رسـیدن به نقطه مطلوب در گرو همکاری اعضای شـورای اسـلامی و 
دیگر مسـئولین شـهری با مجموعه شهرداری می باشـد که امیدواریم همین مسیر رشد و توسعه 
شـهر ادامـه یابـد و در ایـام دهه فجر شـاهد افتتاح و بهره برداری تعداد بیشـتری از پروژه ها باشـیم.

شـهردار قدس خاطرنشـان کرد: اقدامات صورت گرفته، جز در سایه همکاری و همدلی مسئولین 
و مجموعه مدیریت شـهری اعم از شـورای اسـلامی شـهر و شـهرداری تحقق نمی یافت، و ثمره و 
نتیجه این همکاری و مودت در مدیریت منسـجم شـهری در اختیار مردم شـهر قدس قرار گرفت.

مختـاری در پایـان گفـت: از اعضـای محتـرم شـورای اسـلامی کـه در همـه پـروژه ها پـا به پای 
شـهرداری در جلسـات بررسی مصوبات و لوایح پیشـنهادی شـهرداری، بازدید مداوم و مثمر پروژه 
هـای عمرانـی شـهر حضور داشـتند، تقدیر و تشـکر می کنـم و امیـدوارم همین رونـد همدلی و 

مسـاعدت برای سـازندگی شـهر ادامه یابد.

رییس شورای اسلامی شهرقدس: 
بهره برداری از 48 پروژه عمرانی شهرداری نتیجه همدلی شهروندان و مدیریت شهری است

رییس شـورای اسـلامی شـهرقدس افتتاح و بهره برداری از 48 پروژه عمرانی شـهرداری قدس را 
نتیجه همدلی شـهروندان و مدیریت شـهری شهرقدس دانست.

نقی علیوند، رییس شـورای اسـلامی شـهرقدس گفت: همزمان با آغاز هفته دولت شـاهد افتتاح 
همزمـان 48 پـروژه شـهرداری قدس بودیم که این نشـان از همدلی و هم افزایی مدیریت شـهری 

و شهروندان است.
رییس شـورای اسـلامی شـهرقدس ضمن تقدیر و تشکر از اقدامات هیات رییسـه سابق این شورا 
در راسـتای قرار گرفتن شـهر در مسـیر تحول و پیشرفت خاطرنشـان کرد: ما معتقدیم مهیا بودن 
زیرسـاخت های عمرانی و رفاهی زمینه رشـد و توسـعه در شـهر را فراهم می کند و خوشحالیم که 
در این مسـیر گام برداشـتیم. امیدوارم این روند با قوت ادامه یابد تا شـاهد توسـعه شـهرقدس در 

تمام زمینه ها باشـیم.

تقدیر معاون استاندار تهران
 و فرماندار شهرستان از شهردار قدس

در هفتـه دولـت احمـد تواهن معاون اسـتاندار تهـران و علی اصغر ناصربخت فرماندار شهرسـتان 
قـدس در تقدیرنامـه هـای جداگانـه به پاس خدمـات ارزنده شـهردارقدس از ایشـان تجلیل کردند.

در متن تقدیرنامه استاندار تهران خطاب به مهندس مختاری شهردار قدس آمده است:
در سـال مزیـن بـه حمایـت از کالای ایرانـی و در ایـام خجسـته هفتـه دولت و به پـاس همراهی 
خدمـات ارزنـده و شـبانه روزی جنابعالـی که در راسـتای اهـداف دولت تدبیر و امیـد برای خدمت 
رسـانی بـه عمـوم مردم و ایجـاد رفاه و آسـایش، با رعایت حفـظ ارزش های دینی، وجـدان کاری، 

مهـارت و تخصـص همـراه بوده اسـت این لـوح تقدیر بـه حضورتان تقدیم مـی گردد.
امیـد اسـت بـا ایمان بـه اراده خداوند متعـال و در جهت کسـب رضایت حضرت دوسـت و حفظ 
منافـع عموم در ارایه خدمات به امت اسـلامی همچون گذشـته موید و منصـور و تمام تلاش خود 

را معطوف به حفظ شـخصیت و جایگاه شـهروندان نمایید.

با حضور معاون استاندار تهران در هفته دولت:

48 پروژه عمرانی و خدماتی در شهر قدس افتتاح شد
آییـن افتتاح و بهره برداری از پروژه های عمرانی شـهرداری قدس همزمان 

بـا آغـاز هفتـه دولت و بـا حضور احمـد تواهن معـاون امـور عمرانی اسـتانداری 
تهران، حجت الاسـام سیدابوالقاسم میراحمدی امام جمعه، علی اصغر ناصربخت 
فرماندار شهرسـتان، مسـعود مختاری شـهردار، نقی علیوند رئیس شـورای شهر، 

اعضای شـورای شـهر و دیگر مسـئولان شـهری برگزار شد.
درابتدا مسـئولان برای گرامیداشـت هفته دولت و یاد شـهیدان رجایی و باهنر، بر 
سـر مزار شـهدا شـتافتند و با اهدای گل و نثار فاتحه با آرمان های والای شـهدای 

گرانقدر تجدید پیمان کردند.
در ایـن مراسـم 48 پـروژه شـاخص عمرانی و خدماتـی با اعتباری بالـغ بر 500 
میلیـارد ریـال مورد بهره بـرداری قرار گرفت کـه از جمله آنها می تـوان به بلوار 
شـهدای اصناف، گرمخانه، سـاختمان سازمان مدیریت پسـماند، سالن مدیریت 
بحران، سـالن ورزشی چندمنظوره، سالن های ورزشی و پارکینگ عمومی محوطه 

زیرین تقاطع غیرهمسـطح پیامبر اعظم)ع( و... اشـاره کرد.
پـروژه هـای یادشـده کـه در حوزه هـای مختلف عمرانـی و خدماتـی و در نقاط 
مختلف شـهر در راسـتای اجرای سیاسـت توسـعه متوازن شـهری احداث شـده 
اسـت، از سـوی حجت الاسـام میراحمـدی امام جمعه شـهرقدس مـورد تقدیر 
قـرار گرفت. وی خطاب به مهندس مختاری از اقدامات شـهرداری قدس تجلیل 

کرد.


